
Инвеститор  ▶ 8
“Алма тур” отчете 
13.7% ръст на 
продажбите    
Общите приходи на 
туристическата  
компания нарастват  
с 12.1% на годишна  
база и през  
миналата година  
са 79.4 млн. лв. 

Петък
5 март 2010, брой 43 (4854)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 3
ЕК одобри парите 
за газовите връзки 
със съседите

Инвеститор ▶ 6
Фондовете на 
Общинска банка 
задвижиха сектора

ЕК одобри средствата за 
“Набуко” и за газовите 
връзки на България с 
Румъния и Гърция

Новини ▶ 5

Държавата ще плати 
частично до 50% 
на всяка фирма

Владислав Горанов,  
зам.-министър на финансите
▶

USD/BGN: 1.43096  

-0.88% 
Българска народна банка

EUR/USD:  1.36680

     +0.89%
 Българска народна банка

Sofix: 424.94

    +0.49%
Българска фондова борса

BG40: 117.53  

+0.17% 
Българска фондова борса

На първите места по 
доходност продължават 
да са колективните  
схеми, инвестиращи  
на чуждите пазари

Коментар ▶ 2
Мързелът 
струва 
милиони 
Важното е министрите да 
се оплакват от мързела на 
кабинета “Станишев” и 
да се хвалят с по-бързото 
усвояване на евросредства-
та. Това, че по много от 
проектите няма плащания, 
е досадна подробност

▶ I-XII

клуб
предприемач
СТара ЗаГора
Даваме добри 
възможности 
на бизнеса

Чуждестранни фирми 
проявяват интерес към 
откритата наскоро нова 
Индустриална зона. Заинте-
ресованите са предимно от 
сектор “Машиностроене” и 
имат сериозни намерения да 
инвестират, казва кметът на 
Стара Загора проф. Танчев

Новини ▶ 3
Край на ВЕИ 
лицензите без 
договор с банка 
Регулаторът ще изисква от 
инвеститорите да предос-
тавят достатъчно финан-
сови гаранции, че проек-
тите ще бъдат изпълнени. 
Договорът за кредитиране 
от банка става задължител-
но условие

Продажбата на 
ипотекирани имоти ще 
расте през 2010 г. 
Инвестиционните
фондове вече се 
готвят да купуват 
недвижимости дори 
под цената на банковия 
кредит
▶ 4-5

Възможности ▶ 8
Край на парите 
в пликче
Вярна на новаторската си 
традиция, финансовата 
компания “Ти Би Ай 
Кредит” започна да 
предлага на българския 
пазар Gift Card. 
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Печеливш
димитър димитров

Губещ
николай цонев

Българска банка за развитие с председател на УС и изпълни-
телен директор Димитър Димитров получи  от Fitch Ratings 
ВВВ- дългосрочен рейтинг с негативна перспектива. Това 
е първият рейтинг, който ББР получава от международна 
агенция. Присъдената от Fitch оценка ще подкрепи банката 
при привличането на външни ресурси за финансирането на 
малки и средни фирми у нас.

Бившият министър на отбраната Николай Цонев беше 
обвинен в престъпление по служба. Прокуратурата разслед-
ва Цонев за закупуването на мобилен завод за производство 
на хангари на стойност близо 13 млн. лв. Според обвинение-
то  нанесените щети на министерството са над 8 млн. лв. 
Това е третият министър от правителството на тройна-
та коалиция с повдигнато обвинение. 

Инвеститор  ▶ 12
Варантите 
на "Енемона" 
поскъпнаха с 28%   
В дебютната сесия 
деривативният 
инструмент затвори на 
цена 0.858 лв. за брой

Четвъртък
4 март 2010, брой 42 (4853)

цена 1.50 лева

Тема на деня ▶ 4-5
Бизнесът с нов 
вариант за 
намиране на пари

Инвеститор▶ 12
Спад в печалбата 
изяде парите 
за дивиденти

Вземат се пари от резерва и 
се връщат с приватизация 
на активи чрез БФБ, 
предлага Васил Велев

Новини ▶ 6

Финансирането от 
Европа задължително  
за АЕЦ Белене

Гюнтер Йотингер, 
европейски комисар по енергетика
▶

USD/BGN: 1.44363 

-0.17%
Българска народна банка

EUR/USD:1.35480

     +0.17%
Българска народна банка

Sofix: 422.88

    -0.57%
Българска фондова борса

BG40: 117.33 

-0.35%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

кризата, която се развил-
ня в България през 2009 г., 
изяде парите за дивиден-
тите, раздавани от пуб-
личните компании

Коментар ▶ 3
защо енергетиката 
му се случва 
на кабинета 
Защо трябваше Брюксел да 
се намеси, за да се разбере, 
че преди да се тръгне с 
лопатите към Белене, 
трябва да се направи 
икономически разчет и да 
се организират средствата 
за целия период на строеж? 

България ще внася ГМО 
семена без наука

България може да стане 
нетен вносител на ГМО 
семена, ако не разреши на-
учните опити с трансгенни 
растения, предупреди д-р 
Димитър Джилянов от Аг-
робиоинститута в София

Компании ▶ 22
Къде е 
българският 
Клондайк
Инвестиция за над 1 млн. 
лв. увеличи през миналата 
година производството на 
злато в кЦМ АД с 20%. 
С екип от 30 души Ангел 
Спасов произвежда цялото 
инвестиционно злато на 
България 

Новини ▶ 8-9

Синдикализъм 
в дейСтвие

Бившият кадър на “Подкрепа” и социален 
министър Тотю Младенов започна да налага 

колективните трудови договори и на фирми, които 
не са ги подписали. Първата заповед е за всички 

във Вик сектора, следващите ще бъдат за минната 
и пивоварната индустрия  ▶ 7

Смартфон пазарът  
ще расте и през 2010 г.

Използването на мобилен 
интернет и социални мре-
жи ще раздвижат пазара на 
интелигентни телефони у 
нас. В момента само 6% от 
мобилните устройства са с 
операционна система 

Технологии ▶ 20-21

Мнения

Министър, който преди 
това е бил синдикалист, 
може да промени кожата 
си, но нрава никога. Поред-
ната идея, която обаче ще 
бъде наложена силово от 
Тотю Младенов, е подпис-
ването на колективни 
трудови договори. Ще не 
ще, бизнесът ще плаща по-
големи заплати на работ-
ниците, а дали има пари, 
или няма, е без значение.

Траян

Големите компании ще 
се измъкнат, а малките 
отново ще понесат поред-
ното безумие. А тези, ко-
ито са в сивия сектор, ще 
се гмурнат още повече и 
просто ще запишат поред-
ното нарушение на Кодекса 
на труда. Аман от безумни 
идеи в тази държава.

Владо димитров

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Бизнесът предлага 
нов вариант за нами-
ране на пари - изтег-
ляне на средства от 

фискалния резерв, които 
да бъдат възстановени 
по-късно след листването 
на държавни дружества на 
БФБ.

2Мобилният интер-
нет превзема Бълга-
рия. Над 150% ръст 
в трафика за 2009 г. 

отчитат от M-Tel.

3 Дефицитът за яну-
ари не оправда очак-
ванията на Дянков. 
Почти 500 млн. лв. 

е дупката в хазната за 
януари, изпълнението на 
приходите е трагично.

Мързелът струва милиони
Преди около месец премие
рът Бойко Борисов се пох-
вали, че тази година България 
може да усвои 3.4. млрд. лв. 
по оперативните програми. И 
изведнъж някои си помислиха, 
че тези пари ще ни извадят 
от кризата... Тогава премие
рът каза: “Ако сме кадърни и 
работливи, ако не са крадливи 
кметовете, а са отговорни. В 
момента пари има за тези, кои-
то съумеят да си ги вземат.” 

Оказва се обаче, че дори и 
кадърните и работливите не 
могат да си получат парите 
от еврофондовете навреме. 
Защото министри и чиновници 
им пречат с мързела си или пък 
с некомпетентността си. Така 
например над 40 организации, 
които имат одобрени проекти 
по Програмата за трансна-
ционално сътрудничество 
в Югоизточна Европа, още 
месеци наред няма да видят и 
стотинка. Нищо, че не са мър-

зеливи, а работят по проектите 
и си плащат направените по 
тях разходи. Ще има да чакат, 
докато разходите им бъдат 
възстановени. Заради финансо-
вия министър Симеон Дянков, 
който е прекалено зает ту да 
се опитва да замрази заплати и 
пенсии до края на мандата, ту 
да намалява ДДС чак от 2011 
г., ту да ореже 10% от парите 
на строителните фирми, ту да 
се бори с магистратите, за да 
не получат бонуси за Коледа, и 
какво ли още не. 

Но програмата за Югоизточ
на Европа не е сред найваж
ните 7 оперативни програми, 
където са заветните 7 млрд. 
EUR. Тя е маргинална и ма-
ловажна. За нея не се говори 
в публичното пространство. 
Нищо, че по програмата има 
одобрени проекти за милиони 
евро и в кризата те са живо-
тоспасяващи за някои органи-
зации. 

Освен Дянков чиновниците 
пък от управляващото звено 
в МРРБ не са си направили все 
още труда да обяснят система-
та за контрол на разходите у 
нас и така батакът става пълен. 
Но на кого му пука? Нали 
чиновниците и Дянков ще си 
вземат заплатите навреме и 
продължават да работят в свои-
те кабинети. А и всички знаят, 
че проблемът на давещия се е 
проблем на самия давещ се... 

Важното е министрите да се 
оплакват от мързела на пред-
шествениците си от кабинета 
“Станишев” и да се хвалят 
с побързото усвояване на 
евросредствата, получените по-
ложителни оценки за съответ-
ствие на програмите и както за 
колко милиони левове или евро 
има одобрени проекти. Това, 
че по много от проектите няма 
плащания, е досадна подроб-
ност. Тя засяга само техните 
изпълнители. Засега.

коментар

 росен Плевнелиев (вляво), Бойко Борисов и Симеон дянков се хвалят, че до края на годината България трябва да усвои милиони евро
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За програ
мата за 
Югоиз
точна 

Европа не се 
говори много, 
но по нея има 
одобрени проекти 
за милиони евро 
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Цитат

 Първанов да не превръща кон-
фликта със съвестта си в искане 

на оставки. Той не е от тези чистофайни-
ци, които да претендират за добрия тон

Число на деня

98
млрд. USD обезщетение иска петролният гигант “Юкос” 

от руското правителство
▶

 Иван Костов, председател на ДСБ

У наС    НовИНИ    3    

ЕК одобри парите за газовите 
връзки с Гърция и Румъния 
България и още 4 
държави получават 
общо 200 млн. EUR за 
“Набуко”

Европейската комисия одо-
бри отпускането на сред-
ства за газопровода “На-
буко” и за газовите връзки 
на България с Румъния и 
Гърция. Парите са част от 
втория пакет с проекти от 
Европейския план за ико-
номическо възстановяване. 
Той е на стойност 2.3 млрд. 
EUR и съдържа 43 енергий-
ни проекта. Сред тях са 200 
млн. EUR за газопровода 
“Набуко”, 45 млн. EUR за 
газовата връзка Стара За-
гора - Комотини и 9 млн.  
EUR за интерконектора 
между Русе и Букурещ. 

Политически сигнал
Парите за “Набуко” ще бъдат 
разпределени на страните, 
през които той ще минава - 
Германия, Австрия, Унгария, 
Румъния и България. Сред-
ствата обаче не са разчетени 
за конкретни дейности. Спо-
ред европейския комисар по 
енергетика Гюнтер Йотин-
гер те са сигнал, че това е 
спешен проект за Европей-
ския съюз и че е време той да 
излезе от идейното равнище. 
Комисарят съобщи, че се 
подготвя нова международ-
на конференция за “Набуко”, 
в която да участват страните 
транзитьори, държавите от 
Каспийския регион, както и 
представители на бизнеса. 
До края на годината трябва 

окончателно да бъде изясне-
но финансирането на про-
екта на стойност 8-9 млрд. 
EUR. През втората половина 
на 2010 г. е планирано да 
започнат и тръжните про-
цедури по сключването на 
договори за доставки на газ. 
Ако това се случи, изгражда-
нето може да започне през 
следващата година, а пър-
вите доставки ще са през 
2014-2015 г.

Споразумения
Паралелно с одобрените 
от Европейската комисия 

средства в Солун бяха 
сключени споразуменията 
за изграждането на газовата 
връзка Стара Загора - Комо-
тини. Между Българския 
енергиен холдинг и гръцко-
италианския консорциум 
IGI Poseidon е създадена 
проектна компания, която 
ще бъде изпълнител на про-
екта. Общата стойност на 
дългия 170 км газопровод 
е 150 млн. EUR, а крайният 
срок за завършването му е 
2013 г.

Днес в Брюксел ще бъде 
даден ход и на още един 

газов проект - предстои 
подписването на споразу-
мение със Сърбия за интер-
конектор между Дупница и 
Ниш. Оценката е, че този 
проект ще струва около 60 
млн. EUR, които Европей-
ската комисия ще отпусне 
по Оперативна програма 
"Регионално развитие", а 
срокът е 2012 г. Докумен-
тът ще бъде подписан от 
“Булгартрансгаз” и “Сърби-
ягаз”, но няма да бъде съз-
давана съвместна проектна 
компания.

Филипа Радионова

▶ България подписва споразуменията за интерконектори с Гърция и Сърбия

Край на ВЕИ лицензите  
без договор с банка
Регулаторът иска 
гаранции, че проектът 
ще бъде изпълнен

Енергийният регулатор ще 
затегне условията за из-
даване на лицензи за из-
граждане на съоръжения за 
производство на електро-
енергия от възобновяеми 
източници. За издаване на 
лиценз “под условие” вече 
ще се изисква представя-
нето на договор с банка за 
кредитиране на проекта или 
документ от управителния 
съвет на фирмата, че тя 
сама ще финансира съоръ-
женията. Това предвиждат 
промени в Наредбата за 
лицензиране на дейностите 
в енергетиката.

Практика
До момента Държавната 
комисия за енергийно и во-
дно регулиране изискваше 
само писмо за намерения 
на банки или друга финан-
сова институция, което не 
е обвързващо за отпускане 
на кредит. Едва след като 

съответните съоръжения 
бъдат изградени и се види 
каква е практическата им 
мощност, се издаваше окон-
чателен лиценз.

Цел
От инвеститорите ще се 
изисква да предоставят 
достатъчно финансови га-
ранции, че проектът ще се 
изпълни. Вече многократно 
бяха изказани мнения, че 
едва 20% от заявените и 
получили до момента ли-
ценз ВЕИ проекти реално 
ще бъдат изпълнени. Затова 
графикът със сроковете на 
строителство на енергий-
ния обект с ВЕИ, който се 
съдържа в заявлението за 
кандидатстване за лиценз, 
също ще бъде обвързан с 
инвестициите, които ще 
бъдат направени по годи-
ни. Към заявлението за ли-
цензиране отсега нататък 
задължително ще трябва да 
се прилага предварителен 
договор с НЕК или раз-
пределителното предприя-
тие за присъединяване към 
мрежата. 

За жертви винаги готови

ОВОС
Затягат 
изискванията и за 
екоразрешителните

В случаите, когато по 
Закона за енергетиката 
за издаване на разреше-
ние за строителство на 
обект за ВЕИ се изисква и 
ОВОС или други екологич-
ни разрешителни, тези 
документи ще трябва да 

▶

се прилагат към заявка-
та за кандидатстване за 
лиценз пред ДКЕВР. Досе-
га можеше да се предста-
ви само декларация, че са 
направени съответните 
екологични експертизи.

Министърът на окол-
ната среда вече заяви, че 
че въведе допълнителни 
изисквания за новите про-
екти с ВЕИ, за да се ограни-
чи огромният брой заявле-
ния за тези проекти.

▶

Цецка Цачева,
председател  

на народното събрание

Въпрос
Колко е  
заплатата  
на депутата 

Според правилника на 
парламента заплата-
та на депутатите се 
формира на базата на 
средномесечното възна-
граждение на заетите 
в обществения сектор, 
което варира и се обя-
вява на всеки три месе-
ца от нСИ. народните 
представители взимат 
три пъти средномесеч-
ното възнаграждение на 
заетите в обществения 
сектор. Увеличението 
на тази заплата според 
статистиката е 37 лв., 

▶

така депутатите са 
взели 111 лв. повече през 
януари и февруари.

Заплатата на Цачева 
е 3576 лв., а тази на депу-
татите - 2307 лв.

Според лидера на РЗС 
Яне Янев със задна дата, 
т.е. от 1 януари, Цачева е 
увеличила заплатата си 
до 3576 лв., зам.-председа-
телят на нС вече щял да 
получава 3345 лв. Предсе-
дателите на постоянни-
те комисии ще взимат  
по 3114 лв., а зам.-предсе-
дателите по 2884 лв. 

Премиерът Борисов ще 
получава заплата колкото 
Цачева, президентът Пър-
ванов - 4614 лв. Вицепрези-
дентите Дянков и Цветков 
ще получават по 3345 лв.

▶

▶

▶

Ще предложа народните представители 
да се откажат доброволно от надбав-

ката към заплатите си за първото тримесе-
чие на годината, която е 111 лв. на месец. 
Въпросът за депутатските заплати ще бъде 
обсъден на 10 март
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Вълна от разпродажби на 
недвижими имоти от стра-
на на банки или предпри-
емачи в затруднено поло-
жение ще има през 2010 г. 
Според доклад на фонда 
за инвестиции в недвижи-
ми имоти „Експат Бета” 
АДСИЦ през тази година 
много заложени имоти ще 
станат реална собственост 
на банки, които ще ги из-
вадят на пазара.

Логично е да има и уве-
личение на жилищата, ко-
ито ще бъдат пуснати на 
търг, признава главният 
изпълнителен директор на 
ОББ Стилян Вътев. По ду-
мите му обаче чак до бум 
няма да се стигне.

Анализът на „Експат Бе-
та” е причина фондът на 
бившия министър на иконо-
миката Николай Василев да 
започва изкупуване на под-
ценени активи. Ако „Екс-
пат Бета” успее да увеличи 
капитала си, както планира, 
фондът може да стане ос-
новен играч на пазара на 
подценени активи в Бъл-
гария. Ако основната цел 
на фонда е да реализират 

капиталови печалби, т.е. да 
спекулират на пазара, сега 
е моментът, каза Добромир 
Ганев, директор на консул-
тантската компания GVA 
Sollers Solutions.

Тенденция
През последните няколко 
години в България бяха 
построени много сгради, 
за които инвеститорите са 
взели значителни суми като 
кредит, твърдят от „Експат”. 
Обикновено задължението 
е 2 до 3 пъти по-голямо 
от акционерния капитал. 
Стойността на акционер-
ния капитал беше поме-
тена от кризата в сектора 
на недвижимите имоти и 
постижимите цени варират 
близо до стойността на бан-
ковото финансиране. Затова 
от фонда се прицелват към 
сделки с имоти при цена, 
равна на отпуснатия бан-
ков кредит. Бихме могли да 
придобием собственост-
та от предприемача, за да 
го спасим от фалит, или 
от банката след фалита на 
длъжника,  уточняват от 
„Експат Бета”.

Анализ на „Експат Бета” 
прогнозира ръст на търгове за 
ипотекирани недвижимости

Статистика
У нас няма точна статисти-
ка за изкупувания на имоти 
от задлъжнели инвести-
тори. Затова и пазарът на 
този тип сделки трудно се 
оценява. 

Според Иван Велков, 
зам.-председател на Нацио-
налното сдружение „Недви-
жими имоти” и регионален 
мениджър на „Райфайзен 
имоти”, подобен тип сдел-
ки у нас са единици. По 
думите големите играчи 
преди са били междуна-
родни фондове, а сега вече 
са новосъздадени, които 
тепърва прохождат в тази 
сфера.

Въпреки че липсата на 
статистика прави трудна 
оценката на доходността от 
сделките с изкупуване на 
имоти от вторичния пазар 
от „Експат Бета” прогно-
зират постигане на 20% 
възвръщаемост. 

Няма да инвестираме в 
проекти, в които очакваната 
възвръщаемост на инвести-
цията е под 20%, уточняват 
от фонда за имоти.

Екип на в. Пари

Идва  
дъжд от  
разпродажби  
на имоти

 Предприемачи от недвижимия сектор, които са в затруднение и не обслужват                                    кредитите, си ще са основните продавачи на имоти 
през 2010 г.                          Снимка емилия коСтадинова

▶

В момента няма ни-
какъв пазар на имоти, 
нормални сделки почти 
не се сключват. Все още 
има голямо размина-
ване между ценовите 
очаквания на собствени-
ците и на потенциалните 
купувачи. Това е нещо 
обичайно в случай на 
рецесия. Това може 
да продължи година 
или повече. Банките в 
България финансираха 
стандартно между 50 и 
75% от строителната се-
бестойност на имотите. 

При много ниски и 
почти нулеви в някои 
случаи приходи от на-
еми тези заеми започват 
да стават непоносими 
за предприемачите и 
собствениците веднага 
щом изтекат гратисните 
периоди по плащанията 
на главниците. Това е 
горе-долу и времето, 
когато собствениците 
изчерпват своите оста-
тъчни свободни парич-
ни ресурси, с които са 
успявали да покриват 
лихвените плащания. 
Ние считаме, че банките 
в България няма да са 
безкрайно склонни към 
разсрочване и предого-
варяне на кредитите в 
сектора на недвижимите 
имоти. 

Почти всич-
ки банкови 

заеми в България 
бяха обезпечавани 
с недвижими имо-
ти, което значи, че 
зад всеки пробле-
мен кредит стои 
някакъв имот като 
обезпечение

Никола Янков,, 
управляващ партньор в „експат 
капитал” ад

Неизбежното ще настъпи, когато 
банките откажат да разсрочват повече

Тогава цената на тези 
активи ще е около и под 
цената на банковите 
кредити, тоест между 50 
и 75% от строителната 
себестойност. Точният 
размер на проблемни-
те заеми, обезпечени 
с недвижими имоти, 
е една от най-добре 
пазените банкови тайни 
в България. 

На практика почти 
всички банкови заеми 
в България бяха обез-
печавани с недвижими 
имоти, което значи, че 
зад всеки проблемен 
кредит стои някакъв 
имот като обезпечение. 
Дори и малка част от 
това ще е достатъчна да 
предизвика катаклизъм 
на пазара.

Основните проблеми и 
максимална депресия 
на цените е естествено 
да се наблюдават там, 
където активността в 
строителството бе най-
голяма през последните 
години. Това са градове 
като София и Варна. Въ-
преки че не изключваме 
никой район на Бълга-
рия, нашият инвести-
ционен интерес ще е 
фокусиран преди всичко 
върху първостепенни 
софийски локации. 

Според нас през 2009 
г. почти всички банки 
направиха жестове 
към своите клиенти и 
разсрочиха поне веднъж 
техните задължения или 
капитализираха заба-
вени лихвени плаща-
ния, което бе отчетено 
погрешно от банковата 
статистика като увелича-
ване на кредитирането. 

Всъщност това бе отла-
гане на неизбежното. А 
неизбежното ще настъпи 
през тази година, когато 
първите няколко банки 
откажат да разсрочват 
повече и се престрашат 
най-накрая да извадят 
някои от по-големите си 
обезпечения на пазара. 

Едно към едно

Подобен тип сделки на 
изкупуване на имоти 
от фонд са единици. 
У нас няма статистика 
за тях. Опити за тези 
изкупуване се правят 
от 2008 г. насам. Преди 
повечето бяха междуна-
родни фондове, а сега 
са новосъздадени, които 
тепърва прохождат в 
тази сфера. 
Парадоксът в Бълга-

Тези сделки засега са единици
От първо лице

иван велков, 
 зам.-председател на национал-
ното сдружение „недвижими 
имоти” и регионален мениджър 
на „Райфайзен имоти” 

рия е, че исканията на 
подобни фондове и на 
инвеститорите, които 
имат имоти, са напълно 
различни. 

Фондовете искат доста 
атрактивни цени, 
на които обаче пред-
приемачите не искат 
да продават, и така не 
съвпада търсенето с 
предлагането. 

Мнение

Ще има ръст на вторичните ипотеки
Публична тайна 
е, че има ръст на 
необслужваните 
ипотеки. 
Логично е да има 
и увеличение на 
жилищата, които ще 
бъдат пуснати на търг. 
Но чак до бум на 

лошите кредити няма да 
се стигне. 

Не трябва да се 
забравя, че много от 
ипотечните кредити са 
свързани със залагане на 
жилище или друг имот 
срещу пари за бизнес. 

Стилиян вътев, 
 гл. изп. директор на оББ



    НовиНи    5    

Над 90% от натру-
паните задължения 
са към строителни 
компании

Държавата ще започне час-
тично разплащане до 50% 
на задълженията си към 
всяка отделна фирма. Това 
ще стане до края на март, 
но засега само към фирми, 
които имат вземания от Ми-
нистерството на отбраната 
и Предприятието за упра-
вление на дейностите по 
опазване на околната среда 
(ПУДООС) към МОСВ. За 
това са се договорили зам.-
министърът на финансите 
Владислав Горанов и коле-
гите му от двете министер-
ства, съобщиха от финансо-
вото министерство. 

Срещи
Горанов вече е започнал 
поредица от срещи с коле-
гите си от отделните ми-
нистерства, за да се изясни 
колко са натрупаните за-
дължения към фирмите. На 
първата среща са присъст-

вали заместник-министри 
и представители на Ми-
нистерството на отбраната, 
Министерството на труда 
и социалната политика и 
Министерството на окол-
ната среда и водите. Все 
още няма съгласие от страна 
на МТСП да се приложи 
схемата с първоначално 50-
процентно връщане на за-
дълженията.

Над 90% от забавените 
плащания са към строител-
ни фирми, казват от финан-
совото министерство. Оттам 
съобщиха, че продължава 
договарянето с фирмите, 
които са изпълнители по 
договори с МРРБ и Агенция 
„Пътна инфраструктура”. 
Досега Министерството на 
финансите е сключило спо-
разумения с 22 фирми за 
около 90 млн. лв. Към края 
на 2009 г. всички забавени 
плащания са 600 млн. лв., 
заявиха от финансовото ми-
нистерство. 

Регистър
За един месец 584 фирми 
са декларирали 350 млн. лв. 

Петък 5 март 2010  pari.bg

Държавата ще плати частично  
до 50% на всяка фирма

Строителното и финансовото министерство 
бавят усвояване на 8.2 млн. EUR

Сега е моментът за 
спекулативна печалба
Ако основната цел на 
фонда е да реализират 
капиталови печалби, т.е. 
да спекулират на пазара, 
сега е моментът. Добрите 
цени ще останат най-мно-
го в следващите няколко 
месеца. 

Но ако фондът разчита на 
сигурни инвестиции, може 
би това не е най-добрият 
начин да ги получи. Все 
още има лек спад в ценитe 

Коментари 

 Предприемачи от недвижимия сектор, които са в затруднение и не обслужват                                    кредитите, си ще са основните продавачи на имоти 
през 2010 г.                          Снимка Емилия коСтадинова

▶

Добромир Ганев, 
директор на консултантската 
компания GVA Sollers Solutions

несъбрани вземания от дър-
жавни и общински структу-
ри в специално изградената 
за целта онлайн система на 
Българската стопанска кама-
ра. В 99% от случаите става 
въпрос за забавени плащания 
по обществени поръчки, а в 
останалия 1% проблемите 
са свързани с невъзстановен 
данъчен кредит по ДДС и 
неразплатени средства по 
европейски проекти.

Най-много подадени заяв-
ки има от строителни фирми 
- 498 фирми с декларирани 

вземания за общо 291 млн. 
лв. Според декларираното 
в системата на БСК най-
голям длъжник е Агенция 
„Пътна инфраструктура”, 
която дължи 102 млн. лв. на 
59 фирми. Следват МРРБ, 
което дължи 84 млн. лв. на 
36 фирми, министерството 
на труда с 39 млн. лв. на 
172 фирми, министерството 
на околната среда с 31 млн. 
лв. за 46 фирми и Минис-
терството на отбраната с 10 
млн. лв. на 16 фирми. 

Биляна вачева

Дянков и Плевнелиев 
не подписали важен 
документ по Програ-
мата за трансгранично 
сътрудничество

Над 30 проекта на български 
общини, неправителствени 
организации и универси-
тети ще получат с повече 
от три месеца закъснение 
очакваното безвъзмездно 
финансиране в размер на  
общо 8.2 млн. EUR по Про-
грамата за транснационал-
но сътрудничество в Юго-
източна Европа. Причината 
е закъснялата реакция на 
две министерства - на реги-
оналното развитие и на фи-
нансите. Росен Плевнелиев 
не е подписал най-важния 
документ за тази програма 

- меморандум за разбира-
телство. Освен това Бълга-
рия не е обяснила системата 
за контрол на разходите 
пред управляващия орган 
по програмата, който се 
намира в Унгария. 
 
обяснения
Меморандумът не е подпи-
сан, защото финансовият 
министър не е одобрил фи-
нансовата обосновка, при-
знаха от МРРБ. Симеон 
Дянков одобри финансо-
вата рамка и тя ще бъде 
внесена в регионалното 
министерство до дни, съоб-
щиха от Министерството на 
финансите миналата сряда. 
Получихме одобрението 
от финансовия министър  
и меморандумът ще бъде 
внесен за разглеждане на 

Производителите да 
не се занимават с тър-
говия, искат от фарма-
цевтичния съюз

Производителите на лекар-
ства да нямат свои фирми, 
свързани с дистрибуцията 
и продажбата им, поискаха 
от Българския фармацев-
тичен съюз (БФС). Според 
тях това е една от мерките, 
които ще доведат до норма-
лизиране на аптечния пазар 
у нас, след като предишният 
парламент прокара тази въз-
можност.  Съсловната орга-
низация поиска още фик-
сирани цени и намаляване 
на ДДС върху лекарствата. 
Пакетът от мерки е внесен в 
Министерския съвет, а целта 
е ограничаване на изтичане-

Аптекари предупредиха за картел в лекарствата

правителственото заседа-
ние на 10 март, обясниха от 
ведомството на министър 
Плевнелиев. След това до-
кументът ще бъде изпратен 
за одобрение и в Унгария. 
За да влезе в сила, той тряб-
ва да бъде ратифициран и 
от парламента, а това ще 
отнеме още 2-3 месеца. 
След това може да започне 
плащането на парите към 
българските организации. 

Ако всичко върви по план, 
партньорите от страните от 
Югоизточна Европа няма да 
бъдат засегнати от забавя-
нията, обясни за в. „Пари” 
Лелиа Ротару, мениджър 
„Комуникации” в Управля-
ващия орган. По програмата 
вече са одобрени 40 проекта 
в 16 държави за около 76 
млн. EUR. 

Реакция
В България обаче много от 
бенефициентите на спече-
лените по програмата про-
екти са се отказали от тях, 
защото нямат средства да ги 
финансират сами и след то-
ва да чакат възстановяване 
на разходите, съобщиха от 
МРРБ. Става дума за про-
екти, свързани с опазване 
и подобряване на околна-
та и градската среда и за  
предприемачество. В съ-
щото време отново заради 
липса на средства у нас ня-
ма подписани договори за 
национално съфинансиране 
на проектите. От бюджета 
на програмата за България 
(8.2 млн. EUR) 1.221 млн. 
EUR са националното съ-
финансиране. 

Красимира Янева

▶ Зам.-министърът на финансите владислав  
Горанов ще се срещне с колегите си от всички  
министерства                          Снимка марина ангЕлова

ипотеките на търг са 
добра възможност
Няма драстично увели-
чение на ипотекираните 
имоти, които излизат на 
търг. Дори се забелязват 
първите тенденции на 
успокояване и забавяне на 
темпа на лошите кредити.

Не очаквам съществен 
проблем нито за иконо-
миката, нито за пазара 
на недвижими имоти от 
излизането на определен 
брой бизнес имоти по 
проблемни кредити. 
Обратно, това ще бъде 
добра възможност за 
фирми от конкуренцията 
да разширят бизнеса си, 
като инвестират в под-

ценени активи. Самите 
финансови институции ще 
бъдат готови да предложат 
благоприятни условия за 
финансиране на подобни 
имоти. Така че кризата 
може да се окаже шанс за 
умните инвеститори.

Красимир Гумнишки, 
мениджър Бизнес кредитиране в 
„кредитекс”

на жилищата например и 
е добре да се инвестира в 
такава покупка.

Кризата 
може да се 

окаже шанс за 
умните инвести-
тори

то на публични средства при 
заплащането на лекарства-
та, както и предпоставките 
за картелни споразумения 
в бранша коментира за  
в. „Пари” Мирослав Ненчев, 
шеф на БФС.

Цени
В момента с правилото за 

пределна цена на медика-
ментите се укриват ДДС 
и данък печалба, тъй като 
фирмите посочват продаж-
би на най-ниската възмож-
на цена, посочи Ненчев. 
Според него, ако се въве-
дат фиксирани цени, тази 
практика ще изчезне от 
пазара. 

Реакция
Против сме въвеждането 
на фиксирани цени, заяви 
Деян Денев, изп. директор 
на асоциацията на чуждите 
фирми производителки на 
лекарства у нас. Това не е 
пазарно решение, трябва 
да има възможност за гъв-
кавост, посочи той. Денев 
обаче е на едно мнение с 
искането на фармацевти-
те, че всичките 320 млн. 
лв. за лекарства, с които 
разполага здравната каса, 
трябва да се харчат за ме-
дикаменти, а не 53 млн. лв. 
от тях да се връщат обратно 
в бюджета под формата на 
ДДС. Според Денев върху 
лекарствата, които плаща 
НЗОК, дори трябва да има 
нулева ставка.

 Светлана Желева

▶ Фармацевтите искат фиксирани цени на лекар-
ствата                         
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Взаимните фондове 
на Общинска банка 
раздвижиха сектора

Коментари

В края на 2010 г.  
ще има ръст от 20% 
Тази година очаквам 
да е трудна за сектора 
на взаимните фондове, 
въпреки че дъното вече 
е отминало. Според мен 
през 2010 г. активно ще се 
развиват балансираните и 
нискорисковите фондове. 
Лихвите по депозитите 
също вече започнаха да се 
понижават, а това означа-
ва, че определено ще има 
развитие в сектора. 

Аз съм оптимист и за 
нашите фондове, но при 
ниската ликвидност и 
неясната посока на пазара 
в момента ние сме в изчак-
вателна позиция. През 
лятото и есента при обръ-
щане на тренда определе-
но ще бъдем по-активни. 
Надявам се в края на 2010 

г. нетната стойност на 
активите на българските 
взаимни фондове да отче-
те ръст от 20%. 

До края на годината ще 
започнем да предлагаме 
дялове от нашите фондо-
ве в клоновата мрежа на 
Общинска банка. 

До края на 
годината ще 

започнем да пред-
лагаме дялове от 
нашите фондове в 
клоновата мрежа на 
Общинска банка

Свилен Габровски, 
“Общинска банка Асет  
Мениджмънт”

Взаимните фондове, упра-
влявани от “Общинска банка 
Асет Мениджмънт”, донесо-
ха 88% от месечното пови-
шение в нетната стойност на 
активите на всички българ-
ски колективни инвестици-
онни схеми през февруари. 
Това показват данните на 
Българската асоциация на 
управляващите дружества и 
изчисления на в. “Пари”. 

Скок
Средствата под управление 
на “Общинска банка Асет 
Мениджмънт” са скочили за 
един месец с 2.29 млн. лв. до 
2.93 млн. лв. Нетната стой-
ност на активите на всички 
колективни инвестиционни 
схеми през февруари се е 
увеличила с 2.6 млн. лв. до 
380.5 млн. лв. През март 
изтичаше срокът, в който 
трябваше да наберем 500 
хил. лв., за да започнем обра-
тно изкупуване, и Общинска 

банка влезе във фондовете с 
инвестиции, за да изпълним 
това условие. Това каза за в. 
“Пари” Свилен Габровски, 
изпълнителен директор на 
“Общинска банка Асет Ме-
ниджмънт”. 

Класация
В класацията по нетна стой-
ност на активите няма осо-
бено разместване на пози-
циите. С най-голям пазарен 
дял от управляващите дру-
жества, опериращи в Бълга-
рия, е Pioneer Investments*. 
През февруари активите на 
фондовете на Pioneer са се 
увеличили с 1 млн. EUR 
до 76 млн. EUR. Лидер от 
българските дружества е 
“Райфайзен Асет Менидж-
мънт” с 69.8 млн. лв. под 
управление през миналия 
месец. След него се нареж-
дат "ДСК Управление на 
активи" и “Елана фонд Ме-
ниджмънт” със съответно 

44.46 млн. лв. и 43.6 млн. лв. 
под управление. 

Доходност
Запазва се тенденцията 
от началото на годината 
най-висока положителна 
доходност да реализират 
фондовете, инвестиращи 
на чуждите капиталови 
пазари. “ДФ Адванс Из-
точна Европа” на “Карол 
Капитал Мениджмънт” е 
донесъл 8.84% възвръща-
емост на инвеститорите си 
за първите два месеца на 
2010 г. Единственият фонд 
в Топ 5 по доходност, кой-
то инвестира в български 
активи, е паричната схема 
на “БенчМарк Асет Ме-
ниджмънт”. Тя е с доход-
ност от 8.41%. Официални 
данни за движението на ев-
ропейските фондове през 
четвъртото тримесечие на 
2009 г. показват, че инвес-
титорите на Стария конти-

нент масово са изтеглили 
парите си от паричните 
фондове и са се насочили 
към високорискови схеми. 
Такава промяна в нагласи-
те на играчите у нас обаче 
все още не е започнала.  
Очакваме и в България да 
има изтегляне на средства 
от паричните фондове, ко-
ментира Петко Вълков, 
изпълнителен директор на 
“БенчМарк Асет Менидж-
мънт”. Според него това 
обаче може да стане при 
оживление на капиталовия 
пазар и ръстове на пазари-
те акции, каквито имаше 
през втората половина на 
2009 г. в Централна и Из-
точна Европа. 

Магдалена Иванова

* Липсва официална информация 
за стойността на активите на 

останалите чужди управляващи 
дружества, извършващи дейност 

в България

На челните места по доходност отново са 
схеми, инвестиращи на чуждите пазари

Паричният 
ни фонд няма 
вложения в акции 
При европейските 
взаимни фондове вече 
се наблюдава изтегляне на 
средства от фондовете на 
паричния пазар и прех-
върляне на вложенията в 
колективни схеми, инвес-

тиращи в акции. И това 
е нормалната тенденция. 
Очакваме и в България да 
има изтегляне на средства 
от паричните фондове. 

Това обаче може да стане 
при живване на капита-
ловия пазар и ръстове на 
пазарите в акции, каквито 
имаше през втората поло-

вина на 2009 г. в Централна 
и Източна Европа. Нашият 
фонд "БенчМарк фонд-6 
Паричен" постигна една 
много добра доходност, ко-
ято не зависи от движение-
то на капиталовите пазари, 
тъй като нямаме дори 1 
стотинка в ценни книжа. 

Петко Вълков, 
"БенчМарк Асет Мениджмънт"
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Паричните схеми са 
предпочитани все още
През миналата година 
нарастваха средствата ос-
новно във фондовете на па-
ричния пазар. В условията 
на икономическа несигур-
ност и трудно предвидими 
капиталови пазари инвес-
тиращите в инструменти 
на паричния пазар фондове 
са предпочитани, тъй 
като предлагат ежедневна 
ликвидност и предвидими 
резултати, доближаващи се 
до лихвените нива на едно-
месечните банкови депози-
ти. Доколкото този пазарен 
сегмент се намира в много 
ранен етап от развитието си 
- дяловете на фондовете на 
паричния пазар започнаха 
да се предлагат по-осеза-
емо през последните две 
години, трудно би било 
да се прави сравнителен 
анализ между данните за 

неговото развитие и това на 
фондовете на паричния па-
зар в Западна и Централна 
Европа. Отчитайки високия 
относителен дял на акти-
вите на този вид фондове 
на развитите европейски 
пазари, може да се очаква, 
че размерът на средствата, 
които ще се акумулират в 
тези нискорискови колек-
тивни схеми у нас, ще се 
увеличава значително през 
следващите години.

Атанас Божинов,
"ДСК Управление на активи"
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Топ � на взаимните фондове по доходност от началото на годината

Резултати на  българските управляващи дружества за февруари ���� г., в хил. лв.

Източник: БАУД

В условията 
на икономи-

ческа несигурност 
тези фондове са 
предпочитани 



Монетарната политика 
на ЕЦБ подкрепи еврото

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,29106 -0,01335
БрАзилски реАл BRL 10 8,00422 -0,06006
кАнАдски долАр CAD 1 1,38997 -0,00416
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,33668 -0,00037
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,09621 -0,01854
ЧеШкА кронА CZK 100 7,57545 -0,01411
дАтскА кронА DKK 10 2,62799 0,00000
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,16114 0,00322
Хонконгски долАр HKD 10 1,84330 -0,01621
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69202 0,00174
унгАрски форинт HUF 1000 7,35219 0,02424
индонезийскА рупия IDR 10000 1,54400 -0,00823
индийскА рупия INR 100 3,12333 -0,01877
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,61826 -0,00241
южнокорейски вон KRW 1000 1,24958 -0,00546
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,75819 0,00078
мексикАнско песо MXN 10 1,12666 -0,00979
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,24488 -0,02586
норвежкА кронА NOK 10 2,42945 -0,00061
новозелАндски долАр NZD 10 9,86498 8,85900
филипинско песо PHP 100 3,10439 -0,02820
полскА злотА PLN 10 5,01366 0,01754
новА румънскА лея RON 10 4,78373 0,02108
рускА руБлА RUB 100 4,80548 -0,02200
ШведскА кронА SEK 10 2,00742 -0,00235
сингАпурски долАр SGD 1 1,02351 -0,00506
тАйлАндски БАт THB 100 4,38468 -0,02571
новА турскА лирА TRY 10 9,26056 -0,14563
ЩАтски долАр USD 1 1,43096 -0,01267
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 1,91889 0,01585
злАто (1 трой унция) XAU 1 1625,33000 7,91000

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,26
Бразилски реал BRL 10 7,74
канадски долар CAD 1 1,32
Швейцарски франк CHF 1 1,32
китайски ренминби юан CNY 10 2,03
Чешка крона CZK 100 7,55
датска крона DKK 10 2,63
естонска крона EEK 10 1,25
Британска лира GBP 1 2,25
Хонконгски долар HKD 10 1,78
Хърватска куна HRK 10 2,68
унгарски форинт HUF 1000 7,27
индонезийска рупия IDR 10000 1,48
исландска крона ISK 100 3,01
японска йена JPY 1000 6,74
южнокорейски вон KRW 100 1,52
литовски литаc LTL 1000 1,22
латвийски лат LVL 10 5,66448
мексиканско песо MXN 1 2,76
малайзийски рингит MYR 10 1,09
норвежка крона NOK 10 4,11
новозеландски долар NZD 10 2,4
филипинско песо PHP 10 9,99
полска злота PLN 100 3
нова румънска лея RON 10 4,86
руска рубла RUB 10 4,74
Шведска крона SEK 100 4,66
сингапурски долар SGD 10 1,93
словашка крона SKK 10 9,9
тайландски бат THB 100 4,2
нова турска лира TRY 10 9,43
Щатски долар USD 1 1,38
южноафрикански ранд ZAR 10 1,84

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD * 1,07661 1,03534 0,61997 0,05868 0,20355 0,09682 1,67393 0,03510 0,01253 0,18817 7,64099 0,38834 0,15549 7,17283 1,10836 1,51490

CAD 0,92884 * 0,96166 0,57586 0,05450 0,18907 0,08993 1,55481 0,03260 0,01164 0,17478 7,09726 0,36070 0,14442 6,66242 1,02949 1,40710

CHF 0,96587 1,03987 * 0,59881 0,05667 0,19661 0,09352 1,61680 0,03390 0,01211 0,18175 7,38021 0,37508 0,15018 6,92803 1,07053 1,46320

BRL 1,61297 1,73655 1,66997 * 0,09464 0,32833 0,15617 2,70000 0,05661 0,02022 0,30352 12,32472 0,62638 0,25080 11,56960 1,78776 2,44350

CZK 17,04268 18,34835 17,64489 10,56600 * 3,46909 1,65007 28,52821 0,59819 0,21362 3,20700 130,22302 6,61830 2,64990 122,24436 18,88944 25,81800

DKK 4,91273 5,28910 5,08632 3,04576 0,28826 * 0,47565 8,22355 0,17244 0,06158 0,92445 37,53812 1,90779 0,76386 35,23819 5,44507 7,44230

EEK 10,32848 11,11976 10,69344 6,40338 0,60604 2,10239 * 17,28912 0,36253 0,12946 1,94356 78,91984 4,01093 1,60594 74,08448 11,44768 15,64664

GBP 0,59740 0,64317 0,61851 0,37037 0,03505 0,12160 0,05784 * 0,02097 0,00749 0,11242 4,56471 0,23199 0,09289 4,28503 0,66213 0,90500

RUB 284,90284 306,72966 294,96997 176,63199 16,71702 57,99280 27,58420 476,90651 * 3,57107 53,61154 2176,94049 110,63823 44,29846 2043,56097 315,77507 431,60002

JPY 79,78075 85,89287 82,59983 49,46189 4,68123 16,23960 7,72435 133,54714 2,80028 * 15,01273 609,60414 30,98180 12,40481 572,25415 88,42584 120,86006

NOK 5,31421 5,72134 5,50199 3,29466 0,31182 1,08172 0,51452 8,89559 0,18653 0,06661 * 40,60582 2,06370 0,82629 38,11793 5,89006 8,05051

NZD 0,13087 0,14090 0,13550 0,08114 0,00768 0,02664 0,01267 0,21907 0,00459 0,00164 0,02463 * 0,05082 0,02035 0,93873 0,14505 0,19826

PLN 2,57508 2,77237 2,66608 1,59648 0,15110 0,52417 0,24932 4,31050 0,09038 0,03228 0,48457 19,67620 * 0,40039 18,47066 2,85412 3,90100

SEK 6,43144 6,92416 6,65870 3,98732 0,37737 1,30914 0,62269 10,76576 0,22574 0,08061 1,21024 49,14258 2,49756 * 46,13165 7,12835 9,74300

TRY 0,13941 0,15010 0,14434 0,08643 0,00818 0,02838 0,01350 0,23337 0,00489 0,00175 0,02623 1,06527 0,05414 0,02168 * 0,15452 0,21120

USD 0,90223 0,97135 0,93411 0,55936 0,05294 0,18365 0,08735 1,51027 0,03167 0,01131 0,16978 6,89396 0,35037 0,14028 6,47157 * 1,36680

EUR 0,66011 0,71068 0,68343 0,40925 0,03873 0,13437 0,06391 1,10497 0,02317 0,00827 0,12422 5,04388 0,25634 0,10264 4,73485 0,73164 *

▶ Kурсове на чуждестранни валути

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

валутният курс за митнически цели е 
курсът на БнБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ппзм. курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
31.03.2010.

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 5.03.2010 година. тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

 Беларуска 
USD 2940 BYR
EUR 4012,89 BYR
GBP 4434,271 BYR
RUB 1,0131 BYR
 Естонска 
USD 11,464 EEK
EUR 15,647 EEK
CHF 10,692 EEK
GBP 17,237 EEK
DKK 2,1025 EEK
 Латвийска 
USD 0,5192 LVL
EUR 0,7093 LVL
CHF 0,4848 LVL
GBP 0,7834 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,5346 LTL
EUR 3,4528 LTL
CHF 2,3597 LTL
GBP 3,8033 LTL
 Молдовска 
USD 12,7625 MDL
EUR 17,4221 MDL
GBP 19,2491 MDL
RUB 0,4286 MDL
 Руска 
USD 29,7887 RUB
EUR 40,6796 RUB
CHF 27,7889 RUB
GBP 44,9463 RUB
UAH 3,7107 RUB
BYR 1,0131 RUB

 Украинска 
USD 7,9991 UAH
EUR 10,9593 UAH
CHF 7,497 UAH
GBP 12,1037 UAH
RUB 0,2695 UAH
 Грузинска 
USD 1,7125 GEL
EUR 2,3366 GEL
CHF 1,599 GEL
GBP 2,5814 GEL
 Полска 
USD 2,8572 PLN
EUR 3,9141 PLN
CHF 2,6749 PLN
GBP 4,3178 PLN
CZK 0,1515 PLN

 Казахстан 
USD 147,275 KZT
EUR 201,2513 KZT
JPY 1,6629 KZT
GBP 222,1283 KZT
RUB 4,9456 KZT
 Унгарска 
USD 195,33 HUF
EUR 266,61 HUF
CHF 182,23 HUF
GBP 294,19 HUF
CZK 10,32 HUF
 Чешка 
USD 18,889 CZK
EUR 25,82 CZK
CHF 17,646 CZK
GBP 28,525 CZK

HUF 9,688 CZK
 Азербайджан 
USD 0,8051 AZN
EUR 1,099 AZN
GBP 1,214 AZN
 Македонска 
USD 45,0365 MKD
EUR 61,3136 MKD
GBP 91,4719 MKD
 Хърватска 
USD 5,308691 HRK
EUR 7,262289 HRK
CHF 4,962614 HRK
GBP 8,013118 HRK
PLN 1,861409 HRK
JPY 6,0065 HRK
TRY 3,4383 HRK

 Албанска 
USD 101,835 ALL
EUR 139,015 ALL
GBP 153,5932 ALL
 Румънска 
USD 2,9941 RON
EUR 4,0883 RON
CHF 2,7947 RON
GBP 4,517 RON
JPY 3,382 RON
 Турска 
USD 1,5465 TRY
EUR 2,1121 TRY
CHF 1,4442 TRY
GBP 2,3327 TRY
JPY 1,74642 TRY
RUB 0,05192 TRY

▶ Преизчислени курсове за 5.03.2010

Многобройните ико-
номически новини, 
обявени по време на 
вчерашната сесия, до-
ведоха до разнопосочни 
движения на междуна-
родните пазари. Две от 
най-големите централни 
банки - Европейска-
та и Bank of England, 
оставиха основните 
си лихвени проценти 
без промяна, като от 
британската институ-
ция запазиха рекордно 
ниското ниво от 0.5% 
за дванадесети пореден 
месец. След новини-
те британският паунд 

отчете леко покачване 
спрямо щатския долар, 
достигайки до нива от 
1.5100 GBP/USD. 

Комбинацията от 
добри предварителни 
данни за БВП на евро-
зоната за последното 
тримесечие на 2009 г. 
и липсата на промяна в 
монетарната политика 
на ЕЦБ даде позитивно 
отражение върху курса 
на еврото. EUR/USD 
отчете нива от 1.3712. 
В ранната американска 
сесия обаче обявените 
от САЩ молби за помо-

щи при безработица се 
оказаха по-малко от па-
зарните очаквания, като 
новината успя да окаже 
подкрепа на долара и 
той се върна на нива 
1.3655 спрямо еврото. 

Междувременно 
цената на златото 
продължава покачване-
то си паралелно с тази 
на петрола. Вчера една 
тройунция от ценния 
метал струваше 1140 
USD, докато котировка-
та на един барел амери-
кански лек суров петрол 
достигна до 81 USD.  

Коментар
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Икономика
Лихвата в 
Англия остава 
без промяна

английската цен-
трална банка остави 
основния лихвен про-
цент в страната без 
промяна на ниво от 
0.5% за 12-и месец поред. 
Според анализатори-
те неясното бъдеще за 
икономиката на стра-
ната стои в основата 
на решението на аЦБ. 
Банката няма да прави 
промени и в програма-
та за увеличаване на 
ликвидността в иконо-
миката на стойност 
200 млрд. GBP.

▶

иво Георгиев,
Елана трейдинг 

Британският 
паунд леко се 

покачи спрямо щат-
ския долар

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,3649 1,3651 1,3712 1,3634
БритАнскА лирА GBP 0,9051 0,9053 0,9084 0,90458
японскА йенА JPY 120,95 120,97 121,4 120,31
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,4628 1,463 1,4637 1,4625
норвежкА кронА NOK 8,0516 8,0565 8,0789 8,0427
ШведскА кронА SEK 9,7448 9,7487 9,8105 9,7421
кАнАдски долАр CAD 1,4072 1,4078 1,4144 1,4053
АвстрАлийски долАр AUD 1,5133 1,5139 1,5203 1,5115
унгАрски форинт HUF 266,4 266,7 266,86 265,66
ЧеШкА кронА CZK 25,82 25,84 25,859 25,715
рускА руБлА RUB 40,6575 40,6942 40,8195 40,636
полскА злотА PLN 3,9002 3,9039 3,9148 3,8986

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 4.03.2010 г.

 новините от сАЩ върнаха долара на нива 1.3655 
спрямо еврото
▶
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Повишения за индексите 
при слаба активност Дружеството е 

организирало повече 
чартърни полети през 
миналата година

Туристическият холдинг 
“Алма тур БГ” АД е ре-
ализирал с 13.7% повече 
продажби през миналата 
година, показва консолиди-
раният отчет на компанията. 
Показателят се повишава до 
78.9 млн. лв. спрямо 69.4 
млн. лв. за 2008 г. 

обяснение
Основната причина за по-
вечето продажби е по-го-
лемият пазарен дял, който 
завоюваме, каза за в. “Пари” 
Любомир Панковски, изпъл-
нителен директор на “Алма 
тур БГ” АД. По-думите му 
дружеството е организира-
ло повече чартърни полети 
съвместно с “България Еър” 
от европейски страни.  В 
6 държави, където имаме 
офиси, станахме нишов иг-
рач, тъй като интересът на 
местните туроператори към 

Борсов коментар

Следпразничната сесия 
на БФБ донесе повише-
ния за три от индексите, 
които дойдоха при ниска 
активност от инвестито-

рите. При оборот в акции 
от едва 481.57 хил. лв. 
най-силен ръст отчете рав-
нопретегленият BGTR30. 
Индексът добави 0.63% 
и се изкачи до 327.71 
пункта.

След него се нареди 
бенчмаркът на сините 
чипове Sofix, който затво-
ри на ниво 424.94 базисни 
точки, или с повишение 
от 0.49%. Широкият BG40 
отчете ръст от 0.17% до 

Книжата на 
“Хидравлични 

елементи и 
системи” АД 
поскъпнаха 
най-силно, като 
добавиха 8.50% към 
стойността си 

117.53 пункта. Един-
ственият губещ се оказа 
секторният BGREIT, който 
претърпя минимална отри-
цателна корекция от 0.02% 
до 44.08 точки.

Мечките взеха 
минимален превес при 
компаниите, след като 
под тяхна власт попад-
наха 41% от търгуваните 
позиции. Биковете помог-
наха за ръст на капи-
тализацията на 37% от 

Атанас Христов 
ahristov@pari.bg

Написаното не е препоръка за 
сделки с ценни книжа.

Отчет

“Алма тур” отчете 13.7% 
ръст на продажбите

дружествата.  Книжата на 
ямболското “Хидравлич-
ни елементи и системи” 
АД поскъпнаха най-сил-
но, след като добавиха 
8.50% към стойността 
си. При прехвърлени 198 
лота цената достигна 6 
лв. за акция.

“Св. св. Константин 
и Елена холдинг” АД 
загуби най-много, тъй 
като книжата на туристи-
ческата компания се по-
нижиха с 18.18%. Общо 
99 дяла смениха собстве-
ника си на цена 9 лв. за 
акция. Обикновените 
книжа на “Химимпорт” 
АД бяха най-търсени 
от инвеститорите. По 
позицията на холдинга 
минаха 21 869 лота. 

Случвало ви се е и 
преди. Ваш бли-
зък или приятел 

има рожден ден. Пока-
нени сте на сватба или 
ви предстои празник, 
за който трябва да из-
берете подарък. Дотук 
добре, но сега предстои 
трудната част! Изпадате 
в дълбоки размисли за 
това какъв подарък да 
изберете и как да за-
радвате човека, за кого-
то е предназначен той. 
Предполагам, че всеки 
от вас поне един път е 
изпадал в такава ситу-
ация. Сигурно сте били 
на сватби, на които сте 
били свидетел или сте 
подарили “традицион-
ния” подарък за подобен 
случай “пари в пликче”. 
Да, но в днешното ин-
формационно общество, 
което бихме могли да 
наречем “епохата на Гу-
гъл”, светът бавно и си-
гурно навлиза не просто 
в ерата на модата, а в 
ерата на удобствата. Все 
по-често се чувстваме 
неудобно да подаряваме 
пари в пликче и все по-
често се затрудняваме 
да изберем подходящия 
подарък, за да не из-
глеждаме като “отмет-
нали” задължението, 
без да сме се постарали 
достатъчно. А желание-

то да зарадваме човека, 
на когото правим пода-
рък, винаги си остава 
голямо. 

В средата на 90-те го-
дини на миналия век 
в Америка се появяват 
нов вид карти, наречени 
Gift Card, а скоро след 
появата си придобиват  
размерите на явление 
във финансовия сектор. 
И до ден днешен този 
вид карти си остават 
номер 1 в списъка с най-
популярните подаръци 
по всякакъв повод. 

Това е карта, предназ-
начена за подарък - еле-
гантен и практичен на-
чин за всеки, решил да 
си спести трудния избор 
на нещо конкретно и да 
даде  свободата на из-
бор на човека, на когото 
я подарява. Използва се 
дори и от работодатели 
като форма на стиму-
лиране на служителите 
посредством бонуси и 
награди. С гифт кар-
та можеш да подариш 
всичко - от дреха и би-
жу, парфюм и козме-
тика, до вечеря в скъп 
ресторант или почивка 
на екзотичен остров. С 
нея подаряваш свобода 
на избора, подаряваш 
емоция.

Край на парите в пликче!

Верни на себе си и 
отново новатори, фи-
нансовата компания Ти 
Би Ай Кредит започна 
да предлага продукта на 
българския пазар. Ти Би 
Ай Кард е предплатена 
MasterCard от програ-
мата Gift Card с въз-
можност за многократна 
употреба в рамките на 
избраната от вас стой-
ност. След изчерпване 
на лимита автоматично 
се деактивира. Картите 

може да се използват 
за пазаруване на POS 
както в България, така и 
навсякъде по света, бли-
зо 30 милиона обекта 
приемат MasterCard.

По своята същност и 
външен вид гифт кар-
тите силно наподобя-
ват познатите добре на 
българския пазар кре-
дитни и дебитни кар-
ти. Разликата е, че вие 
сами избирате дизайна 

(особено атрактивен) и 
желаната сума (която 
искате да подарите), с 
която да заредите кар-
тата. Когато изберете Ти 
Би Ай Кард за подарък, 
вие решавате дали тя да 
бъде персонализирана 
с името на получателя. 
Картите се предлагат в 
красива празнична опа-
ковка, а дизайнът им ще 
се сменя всеки сезон, 
за да бъде в актуалните 
модни тенденции и за 

да отговаря на пре-
тенциозните вкусове 
на българския потре-
бител. Получателят на 
картата има право да я 
използва както намери 
за добре в рамките на 
срока и условията, по-
ставени от издателя й. 

Да избереш страхотен 
подарък и да впеча-
тлиш човека, който го 
получава, никога не 
е лесно. За празници, 
като предстоящия 8 
март, за рождени дни, 
годишнини или дру-
ги празненства вече 
имате своето уникално 
решение. Освен хубав 
подарък с покупката 
на Ти Би Ай Кард вие 
получавате 10% от-
стъпка при наемане на 
автомобил от TBI Rent-
a-car или ползвате 10% 
отстъпка от премия-
та по застраховател-
ни полици Гражданска 
отговорност и Автокас-
ко, предлагани от TBI 
Broker. Tи Би Ай Кард 
ще намерите в бизнес 
центровете на Ти Би Ай 
Кредит в цялата стра-
на, в моловете в голе-
мите градове, както и в 
oбектите на Техномар-
кет, Зора и др. Инфор-
мация ще намерите на 
www.mytbi.bg.

България намаля, твърди 
Панковски. 

Общите приходи на “Ал-
ма тур” нарастват с 12.1% 
на годишна база и през ми-
налата година са 79.4 млн. 
лв. 

резултат
Печалбата на туристиче-
ския холдинг се повишава 
над 9 пъти и на консоли-
дирана база достига 1.2 
млн. лв. През 2008 г. по-
ложителният резултат бе-
ше 134 хил. лв. Ръстът на 
печалбата идва от по-пре-
цизното планиране на дей-
ността, което се наложи в 
условията на криза, добави 
Любомир Панковски. Ше-
фът на “Алма тур” изрази 
оптимизъм за резултатите 
на компанията през 2010 г. 
Към момента резервациите 
за летния сезон са с 40% 
повече спрямо миналата 
година, твърди Панковски. 
Според него дружеството 
ще отчете ръст на почив-
ките през зимния сезон с 
4-5%.
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Договорен фонд

Стойност за един дял 4.03.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0177 лв. 1.0025 лв. 1.0126 лв. 0.33% 13.06%

Сентинел - Рапид 1.1540 лв. 1.1540 лв. 0.72% 3.87%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 2 март 2010 г.

ИнвестИтор    9

Българските инвеститори са 
апатични към гръцките облигации
Емисия 10-годишни 
държавни ценни кни-
жа ще емитира изпад-
налата във финансова 
криза страна

Гърция започва продажбите 
на десетгодишни облигации 
като първа стъпка от обяве-
ния в сряда подробен план 
за орязване на разходите и 
ограничаване на бюджет-
ния дефицит. Очакваната 
доходност, на която ще се 
запишат дълговите книжа 
според Bloomberg, е 6.5%. 
Това ще бъдат най-скъпите 
държавни ценни книжа в 
ЕС. Емисията ще бъде по-
скъпа дори от 10-годишните 
български ДЦК, които в края 
на февруари бяха записани 
на 5.83% доходност. Гръцки-
те дългови книжа не успяха 
да привлекат интереса на 
българските институционал-

  Петък 3 март 2010  pari.bg

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 5.03.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

N/A 13.2071 12.2268 8.6589 
315.9775 N/A 12.1848 8.6291 
317.5518 13.0964 N/A 8.5866 
317.5518 13.0964 12.1247 N/A 
 

За дата 4.03.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,1 1127,95

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 4/03/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,067562 € 1,088913 € 1,062224
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,864500 € 0,881790 € 0,860178

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,763667 € 0,778940 € 0,759849

Цените са валидни за поръчки, подадени на 26/02/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 5/03/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,115478 лв. 1,115478 лв. 1,115478 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 5/02/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

6.5
▶ процента се очаква да 
бъде лихвата по обли-
гациите, издадени от 
Гърция

10
▶ години е срокът на дър-
жавните ценни книжа, 
които ще издава стра-
ната

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)

балансиран 4.9047 4.9292 5.1009  4.9047 4.8066   -4.75% 11.76% -13.54% -29.20% 21.01.2008
фонд в акции 6.6775 6.7109 6.9446  6.6775 6.5440   -5.73% 13.81% -2.78% -17.82% 23.01.2008
високодоходен 10.0811 10.2323 10.4843  0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4739    2.4739    -0.74% 28.08% 25.22% -58.66% 12.11.2007
балансиран 2.9259    2.9259    -1.64% 24.10% 13.53% -52.22% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца                                                                 над 6 месеца     
паричен пазар 10.8795  10.8741  10.8578 10.8687  10.8741 1.23% 0.12% 6.49% 6.16% 06.10.2008
балансиран 10.7998  10.7461  10.6386 10.6924  0.0000 0.34% 6.13% 15.50% 5.35% 06.10.2008
фонд в акции 10.2356  10.1847  10.0319 10.0829  0.0000 -0.93% 9.43% 22.13% 1.33% 06.10.2008

балансиран 13.6456    13.5105    0.66% 6.75% 13.36% 7.38% 14.12.2005
фонд в акции 8.3673    8.2845    -1.10% 14.05% 9.63% -3.96% 01.03.2006
балансиран 5.6756    5.6194    -4.00% 10.72% -6.57% -14.46% 21.06.2006
фонд в акции 8.0594    7.8247    -1.21% 15.08% 27.08% -11.13% 05.02.2008
фонд в акции 11.0239    10.7028    4.30% 8.59% 11.31% 3.32% 05.02.2008
паричен пазар 11.5215    11.5215    1.56% 0.21% 9.02% 8.41% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.8115    82.5217  82.8115  -0.15% 3.89% 12.45% -5.23% 20.11.2006
фонд в акции 51.2149    50.9588  51.2149  -1.31% 2.18% 7.18% -14.85% 20.11.2006
фонд в акции 72.6647    72.3014  72.6647  5.40% 4.56% 21.31% -11.31% 03.10.2007
             
фонд в акции 101.4624    99.9518    -1.90% 2.22% 2.37% 0.23% 04.01.2007
балансиран 82.9460    81.7110    -0.60% 0.68% -0.89% -7.23% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.26711    1.26457    1.37% 0.97% 6.08% 5.69% 01.12.2005
балансиран 1.07657    1.07013    -0.25% 6.15% 10.66% 1.68% 01.12.2005
фонд в акции 0.77896    0.76739    -0.35% 15.19% 27.44% -6.27% 01.03.2006
фонд в акции 0.73095    0.72657    -0.41% 3.14% -0.18% -14.67% 07.03.2008
ниско рисков 1.03334    1.03025    0.73% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 104.6766    103.6350    1.38% 9.54% 16.99% 0.96% 07.12.2005
балансиран 110.7703    109.6681    0.44% 8.46% 10.66% 2.46% 06.03.2006
фонд в акции 91.9499    90.5809    1.51% 14.38% 24.42% -0.35% 20.06.2005
паричен пазар 116.7564    116.7564    1.63% 0.63% 6.34% 6.83% 31.10.2007
ниско рисков 91.9245    91.5572    1.82% 3.35% -7.67% -4.01% 01.02.2008
ниско рисков 103.1260  103.0230  0.0000  0.0000  0.59% N/A N/A 4.50% 01.07.2009

            
балансиран 4.9088     4.8794     -0.18% 9.93% 15.55%*** 5.38% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0395  1.0343   1.0318  1.0266     -2.32% N/A N/A*** 3.88% 01.06.2009
   
балансиран 18.6279     18.4979     -0.55% 9.22% 5.64% 12.18% 28.09.2004
фонд в акции 11.9748    11.8084     -1.88% 12.93% 5.39% 4.27% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3386     1.3188     3.31% 12.87% 24.26% 3.99% 10.05.2004
фонд в акции 0.7594     0.7482    8.84% 18.72% 64.08% -8.15% 04.10.2006
фонд в акции 0.9271     0.9134    5.73% 14.75% 11.42% -3.90% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.0423  127.8509  127.5957    1.30% 3.45% 4.82% 6.56% 04.05.2006
балансиран 15.0412  15.0412  14.8923    -0.05% 8.51% 7.34% 3.23% 17.12.2004
фонд в акции 0.7528  0.7454  0.7380    0.46% 15.48% 19.46% -7.62% 04.05.2006
             
балансиран 796.0440    790.0886    2.07% 8.38% 25.64% -11.32% 09.05.2008
фонд в акции 720.8193    715.4266    1.67% 10.02% 31.08% -15.45% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0033    11.0033    1.23% 2.56% 5.42% 2.36% 30.01.2006
балансиран 119.5479    119.5479    -0.39% 8.11% 14.48% 2.36% 30.01.2005
фонд в акции 6.9588    6.9588    -1.21% 17.75% 39.51% -8.48% 30.01.2006
фонд в акции 10.0789    10.0789    0.10% 1.57% 0.65% 0.72% 30.01.2009
          
фонд в акции 9.6201    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5289  0.5263  0.5237    0.48% 7.03% 11.12% -24.49% 19.11.2007
балансиран 0.7490  0.7464  0.7438    0.33% 3.40% 6.14% -12.02% 19.11.2007
ниско рисков 0.9771  0.9756  0.9742    1.32% 2.43% 5.73% -1.07% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2243  1.2225  1.2207    1.08% 0.64% 7.22% 5.20% 16.03.2006
консервативен 1.2479  1.2442  1.2405    1.82% 1.39% 8.69% 5.67% 16.03.2006
балансиран 0.8714  0.8679  0.8644    0.22% 5.69% 7.02% -3.51% 16.03.2006
фонд в акции 0.6696  0.6663  0.6630    -0.76% 10.49% 11.16% -9.73% 16.03.2006
балансиран 0.7652  0.7622  0.7592    0.26% 7.53% 7.99% -12.38% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0541  1.0541  0.9035    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1540   1.1540    0.72% 0.22% 3.87% 3.57% 15.11.2005
балансиран 1.0177    до 90 дни  над 90 дни 0.33% 3.97% 13.06% 0.17% 12.09.2005
     1.0025  1.0126      

балансиран 8.0468   8.0468    -2.04% 11.95% 27.49% -5.27% 01.03.2006
фонд в акции 6.9491   6.9491    -0.88% 15.11% 39.41% -8.69% 01.03.2006
фонд в акции 2.8497   2.8497    1.61% 14.39% 26.22% -34.99% 05.04.2007
консервативен 10.3091   10.3091    -1.15% 1.86% 1.65% 2.52% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7671 0.7634 0.7615 0.7558                                0.7558          0.7596  0.7407 4.16% 14.12% 20.64% -7.13% 22.05.2006
фонд в акции 0.4256 0.4235 0.7615 0.4193                                0.4193          0.4214  0.4109 2.02% 25.01% 84.39% -26.36% 02.05.2007

фонд в облигаци 315.3477    314.4031    0.90% 1.36% 6.56% 7.41% 17.11.2003
ниско рисков 13.2267    12.9660    0.47% 4.35% 14.23% 6.53% 27.12.2005
балансиран 12.2448    11.8847    -0.22% 6.62% 17.15% 4.46% 27.12.2005
фонд в акции 8.6716    8.4166    -1.41% 12.83% 28.18% -3.60% 07.09.2005
балансиран 20.3466    20.3466    0.33% 3.69% 10.67% 0.72% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5762    6.5433    -2.82% 12.14% 14.79% -14.12% 01.06.2007
балансиран 7.9335    7.8938    -2.57% 12.45% 15.20% -8.06% 01.06.2007
консервативен 10.9688    10.9414    0.88% 3.20% 8.84% 3.67% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2106    1.1864    -1.05% 6.15% 5.83% 5.68% 18.09.2006
балансиран 1.0512    1.0407    -0.21% 3.13% 3.77% 2.93% 10.06.2008

Областният управител на Област Стара Загора, на основание ЗДС и 
ППЗДС, открива процедура по провеждане на търг с тайно наддаване за 
продажба на недвижими имоти – частна държавна собственост, находящи 
се в землището на с. Елхово, Община Николаево, Област Стара Загора, а 
именно: 

• Рибарник с площ 42,623 дка., съставляващ поземлен имот №000113, 
с граници: имот №085001- нива, имот №085002 – нива, имот №085003 
– нива, имот № 001321 – напоителен канал, имот № 001335 – отводнителен 
канал, имот № 001139 – полски път, имот № 001160 – местен път, актуван с 
АДС №1175/12.10.2000 г.;

• Рибарник с площ 29,141 дка., съставляващ поземлен имот №000550, с 
граници: имот № 001091 – полски път, имот № 001139 – полски път, имот № 
001335 – отводнителен канал, актуван с АДС №1174/12.10.2000 г.

Първоначална тръжна продажна цена – 117413 / сто и седемнадесет хиляди 
четиристотин и тринадесет / лева, без включен ДДС. Депозит за участие: 
58000 /петдесет и осем хиляди/ лева. Цена на тръжната документация –500 
/петстотин/ лева с ДДС. Тръжната документация се получава в стая № 503, 
ет.5, всеки работен ден от 08.03.2010г. до 08.04.2010г., включително, след 
представяне на документ за платена цена. Заявления за участие се приемат 
в деловодството на Областна администрация – Стара Загора всеки работен 
ден от 9.00 часа до 17.30 часа до 08.04.2010г., включително. Търгът ще се 
проведе на 09.04.2010г. от 10.00 часа в сградата на Областна администра-
ция – Стара Загора, бул. “Цар Симеон Велики” №108. Оглед на имотите се 
извършва от 29.03.2010г. до 01.04.2010г. включително от 9.00 часа до 17.30 
часа, след предварителна заявка в дирекция “Административен контрол, 
регионално развитие и държавна собственост” на телефон 61-32-53 – инж. 
Христо Желев - главен експерт в Областна администрация Стара Загора.

ректор на ПОК „Съгласие” 
и председател на Комитета 
по инвестиции и капиталови 
пазари към БАДДПО Милен 
Марков. По думите му може 
би след средата на годината, 
когато има някаква яснота 
в гръцката политика, дру-
жеството ще направи нова 
оценка на инвестиционните 
възможности.

Пенсионният фонд на Ай 
Ен Джи също се отказва от 
възможността да запише об-
лигации. Няма да запишем, 
защото се фокусираме върху 
български книжа,  каза Ни-
колай Цонев от отдел „Ин-
ституционални клиенти” 
в компанията. По думите 
му едва ли към емисията 
ще има голям интерес от 
страна на българските ин-
веститори. 

Банките също се оказа-
ха апатични към емисията. 
Нямаме интерес, каза Мин-

ни инвеститори, показа про-
верка на в. „Пари”. Няма да 
запишем от тази емисия, за-
щото ситуацията в страната 
е твърде рискова за нас, каза 
главният изпълнителен ди-

чо Минчев от Инвестбанк. 
Според високопоставен 
представител на българ-
ска банка, собственост на 
гръцки трезор, няма логика 
поделенията в България да 
инвестират в гръцки ДЦК. 
Причината е, че нашите по-
деления вече имат големи 
задължения към банките 
майки. Той обаче не уточни 
дали банката му ще се въз-
държи от покупка на гръцки 
ДЦК. Опасенията на всички 
инвеститори са свързани с 
това доколко силна е поли-
тическата воля за промени в 
южната ни съседка. 

Мирослав Иванов

▶ намеренията на гръц-
кия премиер Георгиос 
Папандреу са да покрие 
дефицит чрез държавен 
дълг

4.03.2010 г.

9.2132	 9.1211	 1.02%	 -6.73%

01.03.2010 г.
156,65 155,89 155,12 154,74 152,83 152,83 
 11,60 11,55 11,49 11,46 11,32 11,32 
 80,48 80,09 79,70 79,31 78,14 78,14 
 98,43 97,95 97,47 96,99 95,56 95,56 
 732,24 728,68 725,13 721,57 710,91 710,91 
 158,41 157,66 156,90 156,15 150,87 150,87 
 75,74 75,38 75,01 74,65 72,83 72,83 
 147,35 146,64 145,93 145,22 141,68 141,68 
 282,56 281,21 279,86 278,52 269,10 269,10 
 171,77 170,95 170,13 169,32 163,59 163,59 
 215,36 214,33 213,30 212,28 205,10 205,10 
 78,18 77,81 77,44 77,07 74,46 74,46 
 226,91 225,82 224,74 223,66 216,10 216,10
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Спадът на инвестициите 
задържа ръста в еврозоната
БВП във валутния 
съюз е нараснал само 
с 0.1% през послед-
ното тримесечие на 
миналата година

Възстановяването на Ев-
ропа остана в застой през 
четвъртото тримесечие на 
2009 г., тъй като компа-
ниите продължиха да на-
маляват инвестициите, а 
потребителите ограничиха 
разходите си. БВП в евро-
зоната е нараснал едва с 
0.1% през последните три 
месеца на миналата година 
след 0.4% ръст през тре-
тото тримесечие, показват 
данните на европейската 
статистическа служба "Ев-
ростат". Корпоративното 
инвестиране е намаляло с 
0.8% спрямо юли - септем-
ври, когато спадът беше 
0.9%, а разходите на дома-
кинствата се задържаха на 
същото ниво. 

Показатели
Спадът на инвестициите 

Двама опоненти може да поемат 
управлението на Украйна
Коалиция на прези-
дента Виктор Януко-
вич с лидера на пар-
тия "Наша Украйна" 
Виктор Юшченко е 
най-вероятната раз-
връзка на изборната 
сага

Разгромът на Юлия Тимо-
шенко при вота на недо-
верие в украинския пар-
ламент може да принуди 
новоизбрания президент 
Виктор Янукович да се  
съюзи с противника си от 
Оранжевата революция 
през 2004 г. Виктор Юш-
ченко, за да успее да събере 
мнозинство. Партията на 
Юшченко "Наша Украйна" 
обмисля възможността да 
вземе участие при създа-
ването на нова коалиция, 
която да сформира прави-
телство с министър-пред-
седател Юшченко и с учас-
тието на ръководителя на 
партията Вира Улянченко, 
която беше шеф на каби-
нета на Юшченко, преди 
Янукович да го измести от 
президентския пост.

оцеляване
Янукович ще се нуждае от 
"Наша Украйна" за създа-
ване на стабилна коалиция. 
Страната трябва тепърва 
да приема бюджет за 2010 
г. и да реши за заема от 
Международния валутен 
фонд в размер на 16.4 
млрд. USD, необходим да 
задържи страната на по-
върхността. Стабилност е 
ключът за осигуряване на 
икономическото оцеляване 
на Украйна, след като ин-
веститорите я наказаха за 
политическия хаос. Дългът 
на страната е третият най-
скъп в света след този на 

▶ Новият президент на Украйна виктор Янукович 
може да промени законодателните изисквания за 
създаване на коалиции

▶

Срокове
Новият  
премиер ясен  
до два месеца
▶ янукович има 30 дни 
да събере мнозинство в 
парламента и още 30 дни 
да посочи нов министър-
председател и да получи 
одобрение на бюджета. 
▶ Ако не успее, ще бъдат 
свикани предсрочни избо-
ри.

▶ Жан-Клод Трише, пред-
седател на ЕЦБ
▶

Правителствените разходи 
са намалели с 0.1% спрямо 
предишното тримесечие, 
когато беше отчетено уве-
личение от 0.8%.

ЕЦБ
Европейската централна 
банка (ЕЦБ) остави непро-
менена основната лихва 
на ниво от 1%. ЕЦБ оба-
че трябва да реши докъде 
ще позволи на Гърция да 
диктува монетарната по-
литика в еврозоната като 
цяло. Борбата на страната 
да намали бюджетния си 
дефицит държи еврото бли-
зо до 10-месечното дъно 
и специалистите от ЕЦБ 
обмислят дали да отложат 
прекратяването на мерките 
за борба със световната 
криза. Според председате-
ля на ЕЦБ Жан-Клод Три-
ше Гърция няма да получи 
по-специално отношение, 
но в същото време трябва 
да бъде изработен план за 
действие, който да избегне 
по-нататъшни сътресения 
на пазарите. 

през третото тримесечие е 
компенсиран от ръста на из-
носа с 1.7%. Вносът в евро-
зоната пък се е увеличил с 
0.9%. Доверието в икономи-
ката падна през февруари, а 
ръстът на безработицата 
остана на 11-годишен връх 
през януари. Компаниите в 
Европа разчитат на износа 
за увеличаване на продаж-
бите, тъй като домакин-
ствата намалиха разходите. 
На годишна база БВП в 
еврозоната е паднал с 2.1% 
през четвъртото тримесе-
чие, отчитат от "Евростат". 

News in English 

Аржентина и Венецуела. 

Трудности
Парламентарна коалиция 
между "Партията на регио-
ните" на Янукович и "Наша 
Украйна" на Юшченко мо-
же да осигури мнозинство, 
но и да затрудни законо-
дателния процес заради 
враждата между партийни-
те ръководители. Крайният 
изход не е много сигурен 
и Янукович може да при-
бегне до промени в зако-
нодателните изисквания за 
създаване на коалиции, за 
да избегне правителство с 
крехка подкрепа. 

Алтернативи
Предложенията за проме-
ни включват създаването на 
коалиции с личности, а не 
с политически партии. Ако 
те се приемат, това ще бъде 
голяма грешка, ще подкопае 
конституцията на страната 

 www.pari.bg
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telephone: +359 2 4395 860

Energy  
EC okays 
financing for gas 
connections  
The European Commission 
(EC) has approved financing 
for Nabucco gas pipeline and 
for the interconnection of 
Bulgaria’s gas transmission 
network with Romania’s and 
Greece’s. The money is part 
of a EUR 2.3 billion package 
of projects for Europe’s 
economic recovery. As much 
as EUR 200 million will be 
allocated to Nabucco, EUR 
45 million to the connection 
with Greece and EUR 9 
million to that with Romania.

 Agreement 
State starts  
paying debts  
to companies   
The state will start servicing 
its debts to companies by 
transferring up to 50% 
of the amounts due as an 
initial payment. Firms with 
receivables from the ministries 
of defence and environment 
will be the first to get their 
money by the end of March. 
Such an agreement was 
reached with deputy finance 
minister Vladislav Goranov. 
More than 90% of the 
delayed payments are due to 
construction companies.

 Funds
Two ministries  
delay  
EUR 8.2m aid   
More than 30 projects of 
municipalities, NGOs and 
universities will have to wait 
for three months to receive a 
total of EUR 8.2 million aid 
under the SEE Transnational 
Cooperation Programme. 
The reason is the delayed 
reaction of the ministries of 
regional development and 
finance, which have not 
signed the memorandum of 
understanding. The document 
has to be ratified by the 
parliament, too.

Property auctions seen 
flooding market
Expat Beta  
forecasts increase  
in mortgaged real  
estate sales

A wave of auctions for 
mortgaged properties is 
expected in 2010, an Expat 
Beta’s report shows. According 
to the real estate investment 
trust, a lot of properties will 
be repossessed by banks, 
which will put them on up 
for sale. It is natural to expect 
an increase in such auctions, 
though a boom is unlikely, 
United Bulgarian Bank CEO 
Stilyan Vatev said.

The analysis has encouraged 
the fund of ex economy 
minister Nikolay Vasilev to 
start buying out undervalued 
assets. If Expat Beta manages 
to raise its capital as planned, 
it may become a key player on 
that market. 

If its main objective is to 
generate capital gains, i.e. 
to speculate, now is the 
time, GVA Sollers Solutions 
director Dobromir Ganev 
said.

Trend
A lot of new buildings have 
been financed with bank 
loans in the past few years. 
The borrowed funds are 
usually twice or thrice the 
shareholder capital. 

Since the crisis has reduced 
the value of the shareholder 
capital, the prices of the 
properties are now about 
the value of the loans. We 
can buy properties from the 
developers and save them 
from bankruptcy or from the 
banks after the debtors go 
bankrupt, Expat Beta said.

Statistics
There are no statistics in 
Bulgaria about the properties 
repossessed from indebted 
investors, so it is hard to 
estimate the market. According 
to Ivan Velkov, deputy 
chairman of the National Real 
Property Association and 
regional manager of Raiffeisen 
Real Estate, there are only a 
few such deals. Though it is 
difficult to assess the return 
on such deals, Expat Beta will 
not invest in projects where 
the expected return is below 
20%.

MBAM funds drive sector growth
Bank’s investment 
schemes account for 
88% of net asset value 
rise

The mutual funds of Municipal 
Bank Asset Management 
(MBAM) account for 88% 
of the net asset value monthly 
rise in all Bulgarian mutual 
funds in February, data of 
the Bulgarian Association 
of Asset Management 
Companies show. The funds 
under MBAM’s management 
surged BGN 2.29 million 
to BGN 2.93 million for a 
month. The net value of all 
mutual funds’ assets increased 
BGN 2.6 million to BGN 
380.5 million in February. 

Ranking
There are no changes in the 
ranking of funds by net asset 
value. Pioneer Investments 
holds the biggest market share 
of all collective investment 
schemes operating in Bulgaria. 
Its assets rose EUR 1 million 
to EUR 76 million last month. 
Raiffeisen Asset Management 
is the best performing 
Bulgarian company with BGN 
69.8 million. It is followed by 
DSK Asset Management and 
Elana Fund Management with 
BGN 44.46 million and 43.6 
million respectively.

Return
The funds investing on 
foreign capital markets have 
booked the highest return 

since the beginning of 2010. 
Advance Eastern Europe, 
Karoll Capital Management’s 
fund, has returned 8.84% to 
investors for the first two 
months of the year. The only 
fund investing in Bulgarian 
assets that ranks among the top 
five schemes is BenchMark 
Asset Management (8.41%).

Official fourth-quarter data 
of European funds show an 
outflow of investments from 
money market funds and an 
increase in investments in 
high-risk schemes. In case of 
a revival on the capital market 
in Bulgaria, the same thing 
will happen here, too, Petko 
Valkov, BenchMark Asset 
Management’s executive 
director, commented.

отвътре и ще изключи вся-
каква конституционна логика 
за създаване на мнозинство, 
коментират анализатори. 
Според други коментатори е 
малко вероятно Юшченко да 
се съюзи с Янукович, защото 
такъв съюз би попречил на 
бъдещите му опити да се 
кандидатира за президент.

A lot of buildings have been financed with loans▶



Изложенията са особен 
бизнес. През годините този 
вид събития са били арена 
за анонсирането на голе-
мите новини в различните 
индустрии и определянето 
на новите трендове в на-
стоящето. През последното 
десетилетие скоростта на 
информацията се увеличи 
с геометрична прогресия 
благодарение на интернет 
и панаирите загубиха част 
от чара си. Днес големи-
те международни експота 
са хибриди на информация 
– не безкрайно нова, но дос-
татъчно вълнуваща, за да 

оправдаят интереса на пуб-
ликата към утрешния ден.
Автомобилното изложение в 
Женева вероятно нямаше да 
бъде същото, ако президен-
тът на САЩ  Барак Обама 
не беше произнесъл реч пред 
работниците и работничките 
в град Ел Кар, Индиана, в 
онзи горещ 5 август на 2009 
г. (пълният запис на речта на 
Обама може да се види на 
http://bit.ly/bzlBds). В онази 
сряда в климатизираните 
халета на една фабрика Оба-
ма анонсира твърде важна 
новина не само за амери-

канския, но и за световния 
бизнес. Плановете на аме-
риканското правителство да 
задели 2.4 млрд. USD със 
закона за възстановяването 
на американската икономика 
(т.нар. Recovery Act) за раз-
работката и производството 
на електрически двигатели и 
батерии ясно демонстрират 
дългосрочната стратегия за 
трансформация на модерния 
транспорт. Ангажиментът на 
американската държава ще 
дефинира посоката, в която 
автомобилната индустрия 
и нейните десетки хиляди 

работници ще по-
емат в следващите години.
От 100-те анонсирани ав-
томобилни премиери в Же-
нева 16 бяха на хибридни и 
електромобили. Така към 
ексклузивния доскоро клуб 
на японските Toyota и Honda 
и германците от Mercedes 
ще се присъединят още 
Volkswagen, Peugeot/Citroen, 
General Motors, Suzuki и 
дори Ferrari. Стремежът на 
цялата индустрия е към 
по-икономични и по-еколо-
гични разработки. Фактът 
обаче, че едва една шеста 
от премиерите разполагат с 

иновативни но-
ви мотори, не може да бъде 
скрит. Всички (например 
Volkswagen) обявяват пла-
нове за чисто електрически 
модификации, но най-рано 
през 2012 или дори 2013 
г. Браншът е в криза, като 
прогнозните данни на инду-
трията са през тази година 
в света да се произведат 
55 млн. автомобила – с 6% 
повече от миналата, като 
ръстът ще дойде основно 
от развиващите се паза-
ри. Според проучване на 
консултантите от McKinsey 
печалбите на водещите гер-
мански луксозни марки 

A u d i , 
Mercedes и 

BMW през 2009 г. са 
се свили до 550 млн. EUR 
– сравнени с 6.85 млрд. 
EUR през 2007 г., или 92% 
по-малко. Липсата на сво-
боден финансов ресурс се 
отразява пряко на бюдже-
тите за разработка на нови 
концепции и модели. И все 
пак бъдещето на автомобил-
ната индустрия не изглежда 
чак толкова мрачно. Може 
би само леко по-сериозно. 
И в него по-важната роля 
може би няма да играе тол-
кова хибридната версия на 
флагмана на Audi  A8, кол-
кото по-малкият, компактен 
и ориентиран към града 
модел А1.

Хибридното бъдеще на 
автомобилната индустрия
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16 от 100-те премиери на автосалона в Женева са с комбинация 
двигател и електромотор

АвтоПАРИ

Най-малкото Audi ще е най-сериозната кон-
куренция на MINI. Специално за премиера-
та му в Женева присъства певецът Джъстин 
Тимбърлейк. А1 е технологичен, идентичен 
с модела VW Polo, като добавя отличното 
качество на изработка, типично за Audi, 
в комбинация с интересно допълнително 
оборудване и забавни цветове. 
Ще се продава с дизелови и бензинови 
мотори с мощност от 86 до 122 конски сили. 
Като опция е предвидена и седемстепенната 
автоматична скоростна кутия на Audi с 
двоен съединител и светкавична промяна 
на предавките. Всички модификации са 
оборудвани със старт-стоп механизъм и 
система за регенерация на спирачната 
енергия

Audi A1

Ferrari 599 GTB KERSAlfa Romeo Giulietta

Новата генерация на популярните SUV 
модели от концерна Volskwagen демонстри-
рат последователност в дизайнерския език. 
Touareg ще се задвижва от шестцилиндров 
бензинов мотор с мощност от 333 конски 
сили, електромотор с мощност от 47 конски 
сили и осемстепенен автоматик. Ускорение-
то от 0 до 100 км/ч ще е за 6.5 секунди, а 
средният разход ще е 8.2 литра. 
Цена 73 500 EUR

VW Touareg

Наследникът на модела 147 при Alfa 
Romeo вече ще се казва Giulietta. Про-
дажбите на модела в Западна Европа 
започват през май. Всички Giulietta ще 
са оборудвани със старт-стоп система, 
шестстепенни ръчни скоростни 
кутии и системата DNA, позната от 
по-малкия MiTo. DNA шалтерът поз-
волява да настроите с едно движение 
агресивността на волана и мотора при 
подаване на газ

Ferrari демонстрира в Женева модификация 
на своето GT 599 GTB, оборудвано с позна-
тата от "Формула 1" хибридна технология 
KERS. Експонатът, лакиран нарочно в 
зелено, се движи с до 35% по-малко гориво 
в сравнение с конвенционалния бензинов 
агрегат. Основната полза от хибридната тех-
нология се усеща в града, където на помощ 
идва и старт-стоп технологията в комбина-
ция с автоматичната скоростна кутия с два 
съединителя

Журналист:

Александър Бойчев
boytchev@gmail.com



Библиотека
Мемоарите на 
Блеър на пазара 
през септември
Мемоари на бившия бри-
тански премиер Тони Блеър 
ще излязат през септември, 
съобщи издателят Random 
House Group. Книгата Tony 
Blair: The Journey (“Тони 
Блеър: Пътешествие-
то”) ще бъде пусната на 

пазара едновременно във 
Великобритания, САЩ и 
Канада. Тя описва на дос-
тъпен език и с изключи-
телна откровеност успе-
хите, противоречията и 
разочарованията на Блеър, 
казаха от Random House, 
която е част от герман-
ската медийна компания 
Bertelsmann. Издателят 
отказа да коментира хоно-
рара, който е платен на 
бившия премиер.

  12    
pari.bg Петък 5 март 2010

Инвестиция
Стив Уин прави 
казино и във 
Филаделфия
Компанията на амери-
канския милиардер Стив 
Уин ще осигури около 
240 млн. USD за построя
ването на ново казино на 
речния бряг във Филадел-
фия. Инвестицията пред-
ставлява 40% от сумата за 

проекта, който се оценява 
на 600 млн. USD. Wynn 
Resorts ще държи 51%, а 
притежателят на лиценза 
за казиното  Mashantucket 
Pequot Tribal Nation, ще 
има 14%. Останалата част 
ще бъде поделена между 
инвеститори от Фила-
делфия, които ще тър-
сят външно финансира-
не. Ако не намерят заем, 
остатъкът също ще се 
поеме от Уин.

В нощта, преди Christie’s 
International да проведе 
първия си търг за бижу-
та в Ню Йорк през май 
1977 г., младият аукционер 
Франсоа Кюриел сънувал 
кошмара, че продава пред 
празна зала. Бях нервен, в 
природата ми е да се при-
теснявам и да се съмнявам 
в себе си, казва роденият в 
Париж Кюриел, който през 
следващите 30 години се 
издига до ръководител на 
отдела по бижута във фир-
мата, след това директор за 
Европа, а сега и президент 
за Азия. В крайна сметка 
аукционът бил успешен и 
всички скъпоценни камъни 
се продали. Въпреки това 
и до днес лошите сънища 
преследват Кюриел и го во-
дят напред в света на биз-
неса, в който господари са 
Christie’s и Sotheby’s.

Пазар
Двете компании реализи-
рат 70% от аукционните 
продажби на творби на Пи-
касо, луксозни вили, скъ-

Франсоа Кюриел от Christie’s поема предизвикателството 
на азиатския пазар

Изкуството да продаваш

 Най-лошото нещо, което 
можеш да кажеш на един 

творец, е, че е свободен да прави 
каквото си иска

Без граници

 Питър Гейбриъл, музикант и автор на песни

Изкуство
Очакват се 10 
млн. USD за 
платно на Клайн
Картина на френския 
авангардист Ив Клайн от 
60те години на миналия 
век се очаква да бъде про-
дадена за 10 млн. USD на 
аукцион на Christie’s в Ню 
Йорк на 11 май. Широ-
кото 2.7 м платно е наре-

чено ANT 93, Le Buffle 
(“Бикът”) и представлява 
една от антропометриите 
на твореца. Това са отпе-
чатъци от боядисани в 
синьо голи женски тела, 
които се използват като 
“жива четка”. Платното 
е изпълнено в патенто-
вания от художника цвят 
International Klein Blue. 
“Бикът” е втората по голе-
мина антропометрия, 
която се предлага на търг.

поценни камъни и други 
предмети на обща стой-
ност 8 млрд. USD годишно. 
Всяка от тях се стреми да 
привлече продавачите, тъй 
като това й осигурява ко-
мисиона от около една пета 
от аукционната цена. Макар 
че публичните продажби 
са само малка част от све-
товния пазар на изкуство, 
който стига 50 млрд. USD 
на година, резултатите им 
се използват за справка при 
частните сделки.

Притеснение
Шестдесет и една годиш-
ният Кюриел оглавява ази-

атския отдел с познатото 
притеснение дали ще се 
справи. Предишните му 
успехи в Ню Йорк и Европа 
не са гаранция, че и в Азия 
ще е така. При европейците 
и американците бързо раз-
бираш какво ги интересува 
и какво не трябва да казваш, 
но тук нещата са различни, 
споделя Кюриел.

Под негово ръковод-
ство отделът за бижута на 
Christie’s води Sotheby’s с 
60% от продажбите през по-
следните десет години. Едно 
от големите му постижения 
като шеф на европейския 
отдел е, че спечели 
правото да орга-
низира продаж-
бата на худо-
ж е с т в е -
ната ко-
лекция 

на френския дизайнер Ив 
Сен Лоран. Търгът се прове-
де през февруари миналата 
година и постави рекорд за 
Европа с общи приходи от 
374.4 млн. EUR. 

Азия
Хонконг е азиатският център 
на аукционите за изкуство и 
третият по големина пазар 
за Christie’s и Sotheby’s след 
Ню Йорк и Лондон. 
Макар че ре-

гионът осигурява само една 
десета от продажбите им, 
силното му представяне 
миналата година компен-
сира спада в покупките в 
Европа и Северна Америка 
заради кризата. През 2009 г. 
Хонконг изпревари Лондон 
и стана вторият по голе-
мина център за аукциони 
на вино с продажби от 64 
млн. USD. Благодарение на 

китайските 

авоари градът две години 
поред води пред Ню Йорк 
по продажби на бижута от 
Christie’s с приходи от 350 
млн. USD през 2009 г.

Азиатски купувачи са оси-
гурили 14% от продажбите 
на Christie’s миналата година 
в сравнение с 12% през 2008 
г. Кюриел казва, че една от 
главните му задачи ще е да 
насърчава този растеж.

Bloomberg
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Местните строители 
с предимство за Лот 2

VIII

Свежи пари идват 
в Старa Загора 

Община Стара Загора 
очаква приходи в размер 
на 3.5 млн. лв. от про-
дажба на собственост 
през 2010 г. Това е близо 
два пъти повече от зало-
жените приходи от при-

ватизация през 2009 г. 
Както навсякъде, кризата 
се отразява на бюджета 
на Стара Загора най-вече 
в частта за строителство 
и инвестиции. Затова 
местната власт полага 

усилия за привличане на 
повече пари от европей-
ските фондове и създава 
условия за развитие на 
бизнеса. 
Успехът на компания 
Строител ВД е доказател-

ство, че една строителна 
фирма може да бъде на 
върха и в трудни време-
на, ако не жали усилия и 
има добри управленски 
решения. Положител-
ното на кризата е, че 

тя наложи по-голяма 
дисциплина сред персо-
нала и дава възможност 
да поставим по-големи 
изисквания при подбора 
на работниците, казва 
инж. Веселин Драгов. 

Трудната икономическа 
обстановка даде възмож-
ност и за  нормализиране 
на цените на материалите 
в строителния бранш, 
допълва собственикът на 
компанията   VI-X

▶  компанията на инж. Веселин драгов завършва строителството на мол галерия в Стара Загора

Реклама:
ангелина Тодорова
atodorova@pari.bg
tel. 4395 847
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Най-големият проблем е обгазяването, казва областният управител            Йордан Николов
господин Николов, успя 

ли област стара заго-
ра да запази водещото 
място в страната по 
отношение на иконо-
мическото си развитие 
през изминалата 2009 г., 
белязана от икономиче-
ската криза?

- При посещението си в 
Старозагорска област ми-
нистърът на регионалното 
развитие Росен Плевнели-
ев подчерта, че в момента 
Старозагорска област тегли 
държавата напред. Мисля, 
че той е абсолютно прав и 
затова имаме основание да 
се гордеем с това, че сме 
водещ регион в страната по 
отношение на икономиче-
ското си развитие. Това се 
дължи, на първо място, на 
енергийните предприятия 
от нашия регион. Фактът, 
че на наша територия са 
разположени предприятия-
та от комплекса Марица-
изток, ни дава основание 
да бъдем спокойни, че ще 
се развиваме добре и през 
следващите трудни месе-
ци на икономическа кри-
за в страната. Разбира се, 

▶ принос за положителното 
развитие на региона имат 
и всички останали пред-
приятия и фирми, които 
осъществяват дейността си 
тук. Като цяло предприятия-
та ни се развиват добре и по 
време на кризата.

какви са най-важните 
проблеми на общините 
в старозагорска област 
и как ще бъдат решени 
те?

- Най-важният проблем в 
момента е свързан с перио-
дичното обгазяване на Ста-
ра Загора. Аз и правител-
ството имаме волята да раз-
решим този проблем, още 
повече че той е държавен, 
не е само на община Стара 
Загора. Заедно с предста-
вители на общината, Ин-
ститута по метеорология 
при БАН, екоинспекцията, 
Тракийския университет, 
Гражданска защита и еко-
организации обмислих-
ме стратегията, която ще 
приложим занапред при 
решаване на проблема. Об-
следват се над 30 обекта 
от РИОСВ за отчитане на 

▶

вредни емисии в предпри-
ятия и  учреждения, които 
работят на твърдо гориво, 
на природен газ. Правят се 
обследвания на различни 
точки в града и общината. 
Другата теза, върху която 
ще съсредоточим внима-
нието си, е опасението на 
хората, че обгазяването би 
могло да идва и от полигона 
Змейово. Провеждам срещи 
с кметове и с граждани, жи-
веещи около полигона, за 
да чуя и тяхното мнение. В 
усилията за разрешаване на 
проблема участват и учени 
от Тракийския универси-
тет. Когато всички заедно - 
местните власти, непра-
вителствени организации, 
учени и правителството 
работим за решаването на 
този проблем, мисля, че ще 
успеем.

Проведох срещи с мест-
ните власти в част от всич-
ки общини на територията 
на областта. Общинското 
ръководство на Раднево 
поиска подкрепата ми за ре-
ализиране на корпоративна 
социална политика на дру-
жествата, разположени на 

територията на общината. 
В много кратки срокове 
инициирах работна среща 
между местната власт в 
Раднево и ръководителите 
на дружествата. Запознах 
ресорните министри с по-
ставените важни въпроси 
от общинските ръковод-
ства, за да търсим заедно 
варианти за решаването 
им.

На областния съвет за 
развитие в края на 2009 
г. вие представихте про-
грама за преодоляване на 
регионалните различия. 
какви възможности дава 
тя на общините?

- Програмата за реализа-
ция на дейности в районите 
за целенасочена подкрепа 
за 2010-2013 г. предлага 
нови идеи за преодоляване 
на регионалните различия. 
Целта е да се създадат под-
ходящи условия за ефектив-
но управление и реализа-
ция на дейности в районите 
за целенасочена подкрепа, 
насочени към вътрешния 
потенциал и изграждане на 
интегрирано регионално и 

▶

местно развитие. Плани-
раният финансов ресурс за 
Стара Загора за 2010 г. по 
тази програма е в размер на 
677 000 лв.

Стартира конкурсът за 
избор на изпълнител на Лот 
2 от магистрала Тракия. 
Какви са вашите очаквания 
за икономическия ефект от 
този проект  за региона? 

- Без съмнение реализи-
рането на всеки голям ин-
фраструктурен проект ще 
бъде от полза за жителите 
на област Стара Загора. 
Считам, че развитието на 
пътната инфраструктура, 
от една страна, ще облекчи 
автомобилния трафик, а от 
друга страна, ще се отра-
зи положително на всички 
сфери в бизнеса, както и 
на развитието на туризма 
в региона. Надявам се да 
бъдат използвани местни 
фирми при строителните 
работи, което също е важно 
за икономическото разви-
тие на региона.

предприехте конкрет-
ни стъпки за развитие-
то на културния тури-

▶

зъм в региона. какво още 
предвиждате в тази 
посока?

- Моето желание е памет-
ниците на културата в регио-
на да бъдат актувани с акт за 
държавна собственост. Това 
ще им даде възможност да 
бъдат включени в различ-
ни европейски проекти и 
да получат необходимото 
финансиране, което им е 
крайно необходимо. Това 
вече беше направено за ка-
занлъшките гробници още 
в края на миналата година 
и по този начин община 
Казанлък има възможност 
да кандидатства по раз-
лични проекти. Доволни 
сме, че имаме отпуснати 
2.360 млн. лв. за цялостна-
та реконструкция на Ески 
Джамия в Стара Загора и 
превръщането й в памет-
ник на религиите. Моята 
цел също е да помогна за 
съчетаването на културния 
туризъм с балнеолечението 
в региона, тъй като нашият 
регион има големи възмож-
ности в тази посока.

проведохте срещи с ръ-▶

Областта тегли държавата       напред 

ТЕЦ Гълъбово – макроикономически стабилизатор

налния бюджет и в двете 
фази на изпълнението си. 
Фискалният принос във 
фазата на строителството 
възлиза на 88.5 млн. EUR 
и се базира на ДДС, кор-
поративен данък, осигу-
рителни вноски. В първата 
година на експлоатацията 
се очаква фискалният при-
нос да достигне 17.1 млн. 
EUR. 

Фактор
Осъществяването на про-
екта ТЕЦ “Ей И Ес Гълъ-
бово” е важен етап от 
утвърждаването на регио
на като ключов фактор 
в енергийната карта на 
България и Югоизточна 

Европа. Първата фаза от 
реализацията на проекта 
ТЕЦ “Ей И Ес Гълъбово” 
допринесе изключително 
за повишаването на биз-
нес активността в региона. 
1.8% от работната сила 
в Старозагорския район 
и повече от 400 българ-
ски доставчици на стоки 
и услуги бяха наети на 
работната площадка на 
топлоцентралата в процеса 
на нейното изграждане. 

Ползи
Реализацията и експлоа-
тацията на ТЕЦ “Ей И Ес 
Гълъбово” носи значими 
преки икономически ползи 

за община Гълъбово. В 
първата фаза на строи-
телството на топлоцент-
ралата са наети 55 ком-
пании от Гълъбово, които 
към септември 2009 г. са 
предоставили услуги на 
обща стойност 854 000 
EUR. 

Ей И Ес има значителен 
принос към местните да-
нъци и такси   за превоз-
ни средства, пътен данък, 
строителни разрешител-
ни, данъци за недвижими 
имоти.  Общата сума, вне-
сена от Ей И Ес в местния 
бюджет под формата на 
данъци и такси за периода 
2006–2009 г., възлиза на 
304 710 EUR. 

Положителен икономи-
чески ефект е стимулира-
нето на различни видове 
бизнес дейности  инфор-
мационни технологии и 
комуникации, инженерин-
гови услуги, консултант-
ски услуги, обучение и 
квалификация, услуги и 
доставки до централата, 
транспорт, офиси и на-
еми. 

Данъци
Икономическите проуч-
вания сочат, че със стар-
тирането на експлоата-
цията на проекта Ей И Ес 
ще заплаща минимум  
500 000 EUR местни да-
нъци годишно. 

Компанията осъществя-
ва редица социални ини-
циативи в подкрепа на 

местната общност. Про-
грамата на компанията за 
корпоративна социална 
отговорност е фокусира-
на върху подобряване на 
живота в района, култур-
но развитие, образова-
телни програми, активно 
съдействие към рискови 
групи, социални грижи 
и дарения, подобряване 
на инфраструктурата и 
ремонтни дейности, диа-
лог с местните институции 
и администрация. Ей И 
Ес е инвестирала общо  
1 159 375 EUR по линия 
на програмата си за кор-
поративна социална от-
говорност в периода на 
строителството на топло-
централата. 

Екология
TEЦ “Ей И Ес Гълъбово” 
е първата ТЕЦ в Бълга-
рия, която отговаря на 
европейските стандарти за 
емисионни норми за час-
тици от серен диоксид и 
азотен окис. ТЕЦ “Ей И Ес 
Гълъбово” работи в пълно 
съответствие с Директива 
2001/80 на ЕС за налагане 
на ограничения за замър-
сителните частици в го-
ривните инсталации. При-
лагат се найсъвременните 
системи за управление и 
наблюдение на околната 
среда при всекидневната 
дейност. Предстои въвеж-
дането на ISO 14001 EMS  
Система за управление на 
околната среда. 

Инвестицията на AES компенсира 
свиването на ръста в България

▶  TEЦ “ей и ес гълъбово” отговаря на всички европей-
ски стандарти

Инвестицията на Ей И Ес 
в Гълъбово е макроико-
номически стабилизатор, 
който компенсира свива-
нето на ръста в България 
и осигурява значителни 
ползи за националната, 
регионалната и местната 
икономика, сочи проучва-
не, проведено от „Кей Си 
2” с участието на експерти 
с международен опит в 
икономическите и статис-
тическите анализи.

Стойност
Ей И Ес е найголемият 
инвеститор в България до 
момента. Общата  стой-
ност на проекта ТЕЦ “Ей 
И Ес Гълъбово” възлиза на 
1.3 млрд. EUR. В първата 
фаза на строителството на 
ТЕЦ Гълъбово (2006–2009) 
компанията е похарчила 
директно в страната 977.7 
млн. EUR. От тях 117.4 
млн. EUR са постъпили 
директно в националния 
бюджет. За този период 
Ей И Ес е осигурила при-
близително 2000 директни 
работни места и 800 инди-
ректни. 
Във фазата на експлоата-
ция на ТЕЦ “Ей И Ес Гълъ-
бово” се предвижда годи-
шен оперативен бюджет в 
размер на 37.6 млн. EUR, 
който ще се реализира в 
общ годишен продукт в 

размера на 235.5 млн. EUR 
(в продажби, инвестиции 
за дълготрайни активи и 
инвентар). Ей И Ес Гълъ-
бово прави значителни 
инвестиции в изграждане-
то на нови знания и подо-
бряването на качеството 
на труда.

Ключов ангажимент на 
компанията е обучението 
и допълнителната квали-
фикация  на служители-
те съгласно найдобрите 
международни практики. 
За тази цел от 2007 г. до 
днес Ей И Ес е инвести-
рала 250 000 EUR в раз-
работката на планове за 
професионално развитие 
на всички нива.

Продукт
Извън директния продукт, 
реализиран от фирмата, 
дейностите, „индуцирани” 
или обслужващи проекта, 
ще реализират допълни-
телен годишен продукт в 
размер на 115 млн. EUR. 
Във фазата на експлоа-
тация на площадката на 
топлоцентралата ще бъдат 
осигурени общо 2440 ра-
ботни места, като 90% от 
тях ще бъдат индиректна 
работа, свързана с пред-
приятието. 

Проектът ще окаже сил-
но влияние върху нацио-
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Най-големият проблем е обгазяването, казва областният управител            Йордан Николов
Без съмнение 
реализиране-

то на всеки голям 
инфраструктурен 
проект ще бъде от 
полза за жителите 
на област Стара 
Загора 
Йордан Николов,
областен управител 
на Стара Загора

Областта тегли държавата       напред 
ководството на големи 
компании на територи-
ята на старозагорска 
област. какви ще бъдат 
съвместните инициати-
ви на областния управи-
тел и бизнеса?

- Вече инициирах среща 
на ръководството на аме-
риканската компания Ей 
И Ес с ръководството на 
община Гълъбово. Заради 
съществуващия между тях 
конфликт станах приемник 
на проект за разширяване 
коритото на река Соколи-
ца на стойност 80 000 лв. 
Проектът се финансира 
изцяло от американската 
компания и ще помогне 
да се решат наболели про-
блеми на общината. Мини 
Марица-изток ЕАД и ТЕЦ 
Марица-изток 2 обединиха 
усилия за закупуването на 
бодиплетизмограф - апара-
тура, с която безплатно ще 
бъдат осъществявани пре-
гледи на старозагорци във 
връзка със скрининговите 
програми. Апаратът е на 
стойност 43 000 EUR. Така 
всеки в Стара Загора ще мо-
же безплатно да се прегледа 

за проблеми в дихателната 
система.

кои ще бъдат основни-
те ви задачи като упра-
вител на старозагорска 
област през 2010 г.?

- Всички задачи, които си 
поставя правителството, са 
и мои задачи и аз ще про-
дължа да ги изпълнявам и 
занапред. Задачата, която 
си поставям аз като облас-
тен управител, е да реша 
проблема с обгазяването на 
Стара Загора. Няма да жаля 
воля и усилия за решаване 
на проблема.

сашка панайотова

▶

”ТЕЦ Марица Изток 2” ЕАД инвестира 
100 млн. лева за модернизация

▶  В ”теЦ марица изток 2” подмениха стария генера-
тор на блок 6 с нов, за да се повиши мощността на 
съоръжението

▶  зам.-министър мая Христова даде добра оценка 
за работата на централата пред изпълнителния 
директор инж. георги Христозов

възложена на Енергоре-
монт - Гълъбово. Рекон-
струкцията на блочния 
трансформатор и всич-
ки останали ремонтни 
дейности са поверени на 
специалистите от ”ТЕЦ 
Марица Изток 2” ЕАД. 

Оценка
Модернизацията ще про-
дължи 6 месеца и ще по-
добри работата на съо-
ръжението, като увеличи 
мощността му от 210 на 
230 мегавата. Предвижда 
се шести блок да влезе в 
експлоатация в средата на 
годината с работеща се-
роочистваща инсталация. 
Заедно с изпълнението 
на инвестиционните си 
намерения ”ТЕЦ Мари-
ца Изток 2” ЕАД подобри 
собствения си рекорд за 
производство на елек-
троенергия. За 2009 г. 
централата произведе 8 
242 443.48 мегаватчаса 
електроенергия, което е 
със 119 264.2 мегаватчаса 
повече в сравнение със 
същия период на 2008 г. 
Високо ценим работата на 
целия екип на ”ТЕЦ Мари-
ца Изток 2” ЕАД, каза при 
посещението си в центра-
лата през януари зам.-ми-

нистърът на икономиката, 
енергетиката и туризма 
Мая Христова. Тя припом-
ни, че благодарение на 
реализацията на първите 
четири блока изгражда-
нето на сероочистващи 
инсталации към тях и уси-
лията на специалистите 
на дружеството най-голя-
мата топлоелектрическа 
централа у нас е получила 
европейски сертификат с 
разширен обхват по окол-
на среда ISO 14001:2004, 
издаден от оторизирания 
орган Тюф Рейнланд. До-
кументът удостоверява 
работата на блокове 1, 
2, 3, 4, 7 и 8 със сероо-
чистващи инсталации и 
разширява обхвата на този 
от февруари 2009 г. Всич-
ко, което е направено в 
централата до момента, е 
съвременно, съобразено е 
с техническите изисквания 
и е доказателство за евро-
пейския й облик, допълни 
Христова. 

Цели
Една от най-важните 
задачи на дружеството 
през тази година е да 
бъдат модернизирани 
пети и шести блок, като 
се спазят сроковете за 

пуска им, както и да 
се изградят абсорбер и 
комин за сероочистваща 
инсталация към тях. Та-
ка ”ТЕЦ Марица Изток 2” 
ЕАД ще придобие изцяло 
европейски облик, казва 
изпълнителният дирек-
тор на дружеството инж. 
Георги Христозов. Цен-
тралата очаква положи-
телен финансов резул-
тат за 2009 г. в размер 

на 83 224 хил. лв. преди 
данъчно облагане. При-
ходите от оперативна 
дейност са 581 561 хил.
лв., разходите  - 465 469 
хил. лв., което показва 
оперативна печалба от 
116 092 хил. лв. Нетните 
финансови разходи са в 
размер на 32 868 хил. лв. 
В края на 2009 г. общата 
стойност на активите е  
1 093 027 хил. лв.

Централата отбелязва 
производствен пик за 
миналата година 

През 2010 г. ”ТЕЦ Ма-
рица Изток 2” ЕАД, коя-
то е част от Българския 
енергиен холдинг (БЕХ),  
предвижда инвестиции 
в размер на 100 млн. лв. 
Средствата ще бъдат из-
ползвани за модерниза-
ция на пети и шести блок 
и за изграждането на се-
роочистващи инсталации 
към тях, рехабилитация 
на Циркулационна пом-
пена станция 1. 

Старт
Рехабилитацията на блок 

6 в ”ТЕЦ Марица Изток 
2” ЕАД, която стартира 
на 24 декември 2009 г., 
включва реконструкция 
на турбината и блоч-
ния трансформатор и 
подмяна на генератора. 
Старите димни вентила-
тори и димоходите към 
тях, както и част от на-
гревните повърхности на 
котела ще бъдат смене-
ни. Модернизацията на 
турбината се извършва 
от японската Тошиба, а 
фирма Риск Инженеринг 
подменя стария генера-
тор с нов, произведен 
от Електросила - Санкт 
Петербург. Рехабили-
тацията на котел 10 е 
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220
▶ млн. лева може  да 
бъдат усвоени за подо-
бряване на енергийната 
ефективност

Обединяваме усилията си за 
подготовка на добри европроекти
Бизнес организации-
те в Стара Загора ще 
обединят усилията си 
през 2010 г. за усвоя-
ване на средствата по 
европейските проекти
Според индикативните 
таблици на оперативните 
програми и преди всичко 
на програми Регионално 
развитие, Конкурентоспо-
собност и Човешки ресурси 
ще стартират много нови 
програмни схеми. 

Възможности
Големи са възможностите 
за усвояване на средства по 
програма Регионално раз-
витие, в която бенефициент 
са общините, казва пред-
седателят на ТПП в Стара 
Загора Олег Стоилов. Само 
в направление енергийна 
ефективност има ресурс от 
над 220 млн. лв. Затова ние, 
представителите на бизне-
са, настояваме да участваме 
в разработката на проекти-
те съвместно с общината. 
Имаме компетентен бизнес, 
който може да съдейства 
във всички направления за 

Появяват 
се нови 
инвестиции

Появяват се нови инвес-
титори в Старозагор-
ския регион със сериозни 
заявки за развитие на 
производството. Тук 
ще разчитаме на нова-
та индустриална зона 
западно от Стара Загора, 
в района на село Еленино, 
защото нейните 260 дка 
и местоположение близо 
до бъдещия подход към 
автомагистрала Тракия 
дават добри възмож-
ности за инвеститори-
те. Прогнозите на Олег 
Стоилов са за съживяване 
на бизнеса в средата на 
2010 г.

▶

▶олег стоилов, председател на тпп стара загора

разработването на качест-
вени проекти, както и в 
организацията на тръжните 
процедури, които трябва да 
бъдат достатъчно прозрач-
ни, казва председателят на 
старозагорската ТПП. Вече 
има споразумение между 
бизнеса и общинската ад-
министрация за обединява-
не на усилията в процеса на 
усвояване на европарите. 
Усилията са насочени на 

първо време към решаване-
то на проблемите, свързани 
с изключително ниската 
енергийна ефективност на 
общинските сгради.      

отражение
Икономическите процеси 
в България, в ЕС и в целия 
свят се отразиха и на бизне-
са в Стара Загора. Интерес-
ното е, че за първи път от 
кризата бяха засегнати точно 

тези фирми, които успяха да 
завоюват добри позиции на 
европейските и междуна-
родните пазари, казва пред-
седателят на старозагорската 
ТПП. На практика те първи 
почувстваха намаляване на 
поръчките и трябваше бързо 
да преструктурират своите 
производства и да  опти-
мизират производствените 
си процеси. Хубавото е, че 
в последно време водещи 
старозагорски фирми успя-
ха да завоюват нови пози-
ции на световните пазари. 
При тях вече се чувства 
увеличаване на поръчки-
те, което е обнадеждаващо. 
Ние сме част от световните 
икономически процеси и 
очакваме през 2010 г. ожив-
ление на пазарите. Важното 
в момента е, че в света има 
преструктуриране на паза-
рите, преструктуриране на 
позициите. В тази ситуация 
излизат нови възможности 
и бизнесът трябва да има 
готовност да се възползва 
от тях. Необходима е ак-
тивност както от страна на 
мениджмънта на фирмата, 
така и от страна на дър-
жавата. Тя трябва активно 

да подкрепя бизнеса и да 
създава добра бизнес среда. 
Активен помощник в тази 
ситуация трябва да бъдат и 
бизнес организациите.

мрежа
ТПП участва в най-голямата 
бизнес подкрепяща мрежа 
Enterprise Europe Network, 
която успя да докаже своята 
ефективност по време на 
икономическата криза. Чрез 
нея много фирми успяха, от 
една страна, да популяри-
зират своите възможности, 
да намерят партньорите 
си и да открият нови въз-
можности за трансфер на 
иновации и европейски 
проекти. Стартира успеш-
но и проектът ни за анализ 
на енергийния потенциал 
на възобновяемите енер-
гийни източници в 11-те 
общини на областта, казва 
Олег Стоилов. Вече имаме 
заявени няколко сериозни 
намерения за инвестиции в 
сектора на ВЕИ в региона. 
Стара Загора вече презен-
тира туристически пакети 
за региона чрез световната 
туристическа агенция. 

сашка панайотова

Специалистите в род-
ната енергетика свърз-
ват името на Брикел с 
началото на изграж-
дането на комплекса 
Марица-изток в Старо-
загорския регион

Няма да е пресилено, ако 
кажем, че това предприя-
тие е било “ковачница на 
кадри за енергетиката на 
България”. Имаме всички 
основания да посрещнем 
50-годишния си юбилей 
със заслужено самочувст-
вие, казва зам. изпъл-
нителният директор на 
дружеството инж. Георги 
Златев, който тази годи-
на също отбеляза личен 
50-годишен юбилей. Цен-
тралата е в добър външен 
вид, добро техническо със-
тояние, окомплектована 

е и дава повече от добри 
възможности на хората, 
работещи в нея. Спомням 
си  строежа на централата, 
ентусиазма на строителите, 
техниката, етапите в стро-
ителството на този страте-
гически за страната обект. 
Работниците тогава отива-
ха на работа с магарешки 
каручки и примитивни пре-
возни средства, връща се 
назад в спомените си инж. 
Златев. На строежа е рабо-
тил и поетът Пеньо Пенев. 
Този период от живота 
му слага отпечатък върху 
цялостното му творчество. 
Пробното пускане на първи 
котел с първа турбина е 
на 9 септември 1960 г., а 
въвеждането в експлоата-
ция на предприятието става 
на 1 декември 1960 г. Исти-
ната е, че ТЕЦ-а на Брикел 

преди 20 г. е изглеждал по 
различен начин. Тогава той 
е работил  с инсталирана 
мощност 500 мегавата, а 
сега са останали 200 мега-
вата.  Брикел е грандиозен 
проект, който се реализира 
поетапно в годините. Добре 
планиран е и времето дока-
за това, с гордост казва 
инж. Златев. Професионал-
ният му път в Брикел започ-
ва още след завършването 
на електротехникума. Бил 
е оператор на главно елта-
бло в командна зала, мина-
ва през монтьор по ремонт 
и  поддръжка на релейни 
защити, енергетик на цех, 
заместник началник-цех, 
началник-цех, заместник 
главен инженер по ремон-
та, докато изкачи най-висо-
кото стъпало на професио-
налната стълбица. 

Етапите 
Четири основни етапа 
характеризират развитие-
то на Брикел. Първият етап 
включва изграждането на 
ТЕЦ, а вторият изгражда-
нето на Брикетната фабри-
ка, обединението на двете 
предприятия и приватизи-
рането му в най-ново време, 
казва инж. Златев.

Един от най-ярките 
моменти е вливането на 
Брикетна фабрика в ТЕЦ 
Марица–изток 1 през 2000 
г. Благодарение на ръко-
водителите на тези две 
предприятия беше наме-
рен изход от ситуацията, 
така че да бъдат съхране-
ни едновременно Брикет-
на фабрика и ТЕЦ Марица-
изток 1. И двете предпри-
ятия - Брикетна фабрика и 
тецът,  са уникални за стра-

Брикел ЕАД - 50 години 
успех в енергетиката

ната. Брикетната фабрика 
е единствена в България и 
е със сериозен капацитет. 
В нея при необходимост 
може да бъдат произведе-
ни до 800 000 тона брике-
ти годишно. Съоръжения-
та се поддържат в пълна 
изправност, независимо от 
това, че пазарът не изис-
ква в момента този капа-
цитет. 

Брикетна фабрика при 
ясно бъдеще за пред-
приятието може да бъде 
модернизирана, запазвай-
ки предмета си на дейност. 
Тя е изградена по герман-
ски проект, съоръженията в 
нея изглеждат по по-разли-
чен начин. От друга страна, 
такава работеща централа 
на възрастта на нашия тец, 
с изправно и добре поддър-
жано оборудване, няма в 
цяла България, казва инж. 
Златев. Инсталирани са 4 
турбини по 50 мегавата. 

В момента натоварването 
на брикетна фабрика е от 
около 1200 т на деноно-
щие, а ТЕЦ е с натоварва-
не 150 мегавата. 

Равносметката 
Имаме с какво да се гор-
деем сега, а сигурен съм, 
и в бъдеще, казва инж. 
Златев. На нашите пло-
щадки в момента работят 
2000 души. Не сме правили 
съкращение на персонала и 
не предстои такова. 

И през тази година сме 
планирали ремонтна дей-
ност, която ще ни даде 
възможност и в бъдеще да 
стоим добре на пазара. За 
да върви добре едно пред-
приятие в енергетиката, 
няма значение дали е част-
но или държавно. Важно е 
преди всичко как се упра-
влява, как се стопанисва 
то, казва в навечерието на 
празника инж. Златев.

▶брикел посреща 50-годишния си юбилей със заслуже-
но самочувствие, казва зам. изпълнителният дирек-
тор на предприятието инж. георги златев
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Новият подход ще 
гарантира държав-
ните интереси

Господин Тодоров, 
как започна 2010 г. 
за Мини Марица-из-
ток ЕАД? Поставихте 
си задача печалбата 
на дружеството да 
стигне 7.4 млн. лв., 
постижим ли е такъв 
резултат?

- Ако запазим темпо-
вете си на развитие по 
отношение на достав-
ките на заявените ко-
личества въглища от 
топлоцентралите, съ-
ществува вероятност да 
надхвърлим цифрата от 
планираните ни разче-
ти. За януари имаме 
добри резултати. Ус-
пяхме да внесем 5 млн. 
лв. в републиканския 
бюджет. С добри темпо-
ве се движат както про-
изводствените, така и 
финансовите резултати 
на дружеството. Към то-
зи момент имаме пълно 
основание да гледаме 
оптимистично на това, 
което ще се случи в 
дружеството до края на 
годината. От началото 
на 2010 г. заявките за 
въглища от страна на 
топлоелектрическите 
централи се увеличиха 
с 2-3%. 

През миналата го-
дина вие постигна-
хте основната си цел 
и стабилизирахте 
макроикономическа-
та рамка на пред-
приятието, какъв ще 
бъде акцентът в ра-
ботата ви през тази 
година?

- Сега анализираме 
развитието на друже-
ството от 2001 г. до мо-
мента. Натъкваме се на 
интересни, фундамен-
тални разминавания по 
отношение на приходи 
и разходи заради под-
хода, който е заложен 
във формулата за фор-
миране на цената на 
въглищата. Според мен 
изработването на модел 
за ценообразуване на 
въглищата, който да бъ-
де съобразен със специ-
фиката на дружеството, 
ще гарантира стабилно 
развитие, освободено 
от цикличността, която 
се е наблюдавала до 
момента. Тази циклич-
ност е плод на всяко 
изпреварващо развитие 
на разходите спрямо 
приходите, при което 
дружеството изпада в 
принуда да иска ново 

Интервю Тодор Тодоров, изп. директор на Мини Марица-изток ЕАД

▶ изработването на модел за ценообразуване на въглищата, който да бъде съобразен със спецификата на 
дружеството, ще гарантира стабилното му  развитие, казва изпълнителният директор на мини марица-
изток еад тодор тодоров снимка Пресцентър мми

Променяме модела за 
ценообразуване на въглищата

и ново увеличение на 
цената на въглищата. 
Този подход  обаче прак-
тически не е решавал 
кардинално проблеми-
те, не е давал нужните 
доходи, от които да се 
реализират инвестиции 
и обратно. 

Моделът за ценообразу-
ване на въглищата, който 
заварих, следва да бъ-
де оптимизиран. Тогава 
Мини Марица-изток ще 
стои стабилно и ще има 
своето обичайно пазар-
но развитие. Няма да е 
необходимо да ангажира 
непрекъснато държавата 
с проблемите си. Спо-
ред мен държавата като 
собственик на капитала 
трябва да получи пола-
гаемото се гарантирано 
и стабилно развитие на 
дружеството. С новия мо-
дел на ценообразуване 
дружеството няма да е 
уязвимо и от гледна точ-
ка на цикличността на 
икономическите процеси 
в държавата като цяло. 
Убеждението ми е, че ако 
не тръгнем към този вари-
ант в чисто икономически 
план, няма да можем да 
управляваме икономиче-
ските процеси, а само ще 
тичаме след тях.

В края на миналата 
година отчетохте, че 
сте редуцирали за-
дълженията на дру-
жеството до 23 млн. 
лв. Как върви изпла-

щането на задълже-
нията през новата го-
дина?

- Погасяването на за-
дълженията към достав-
чиците винаги е било 
една от основните ни 
задачи. Този компонент 
има голямо значение за 
имиджа на дружеството. 
Фактите показват, че за-
дълженията  вървят към 
редукция. Това, което 
направихме за оптими-
зация и съкращаване на 
разходите, се отрази пря-
ко върху възможността 
ни да плащаме редовно 
задълженията си. 

Какви са задължени-
ята към Мини Марица-
изток в момента?

- Плащанията вървят 
добре в началото на го-
дината. Аз съм оптимист 
по отношение на про-
цесите, които вървят в 
българската енергетика 
и нейното бъдеще. 

Започна ли изпъл-
нението на инвести-
ционната програма в 
дружеството? 

- През тази година  сме 
заложили най-вече на 
рехабилитацията на теж-
кото минно оборудване, 
която не е правена годи-
ни наред. От тази гледна 
точка тези инвестиции 
са крайно необходими  
за дружеството. С реа-
лизиране на инвестици-
онната си програма ние 

ще гарантираме добра 
производителност и си-
гурност на доставките. 
Първото нещо, което ще 
направим, е изграждане-
то на технологична връз-
ка, която ще обезпечи 
доставката на въглища в 
Ей И Ес Гълъбово. Мога 
най-отговорно да заявя, 
че в момента на пуска 
на новата централа ние 
ще сме изпълнили нашия 
ангажимент. Изгражда-
нето на технологичната 
връзка към Ей И Ес ще 
ни струва 1.807 млн. лв. 
Това обаче е инвестиция, 
която ще ни се върне 
много бързо.  

Отчетохте изпълне-
ние на бизнес пла-
на със 108% до 14 
февруари. На какво 
се дължат високите  
резултати?

- По принцип януари, 
февруари и март са мно-
го силни периоди за Ми-
ни Марица-изток и ние 
реализираме добро из-
пълнение по отношение 
на добива на въглища. 
Това, което искам да 
отбележа, е, че имаме 
сериозен напредък по 
отношение на техноло-
гичните процеси и орга-
низацията на производ-
ствения процес. 

Като цяло работата на 
дружеството върви до-
бре, но за съжаление 
много хора се опитват 
да пречат със слухове и 

клевети на това, което 
реално се прави от ръ-
ководството.

Кой има интерес да 
създава проблеми в 
дружеството?

- В основата на тези 
проблеми стоят хора, 
на които прекратихме 
търговските взаимоот-
ношения, защото бяха 
неизгодни за нас. На-
вярно точно тези хора 
нагнетяват обстановка-
та. Тези трудности в ра-
ботата обаче няма да ме 
откажат от твърдия ми 
принцип, че в основата 
на всички взаимоотно-
шения трябва да бъде 
интересът на Мини Мари-
ца-изток. Този принцип 
ще спазвам и занапред.

Създадохте нова ди-
рекция Сигурност. За-
що беше необходима 
новата структура?

- Политиката по сигур-
ност на дружеството е 
корпоративна политика. 
Новата структура цели 
създаване на по-добра 
организация за контрол и 
гарантиране на сигурност-
та в дружеството като 
стратегически обект от 
национално значение. 
Дирекцията ще осъщест-
вява оперативен, мето-
дически и превантивен 
контрол. Тя поема изпъл-
нението на задачите по 
управление при кризи, 
охрана и сигурност на 

информацията, както и 
военновременното пла-
ниране. 

Мини Марица-изток 
експлоатира най-круп-
ното находище на лиг-
нитни въглища у нас, 
ползва тежко минно обо-
рудване, технологична и 
спомагателна механиза-
ция с персонал над 7300 
души. При тези мащабни 
параметри е необходима 
отлична координация 
за противодействие на 
злонамерени актове, ко-
ито имат отношение към 
приоритетите и вътреш-
ната сигурност на компа-
нията. Това са мотивите, 
водещи до създаване на 
новата структура.

Какво включва со-
циалната програма 
на дружеството за 
2010 г.?

- Ще се стремим и 
занапред да запазим 
формата на социалните 
придобивки на хората, 
които работят при нас. 
Новото е, че искаме да 
пречупим социалната 
дейност през призмата 
на възможността да на-
правим необходимото в 
социалната сфера. Кога-
то влагаме определени 
средства, ще внасяме 
достатъчно аргументи 
за необходимостта тези 
пари да бъдат похарче-
ни за съответната при-
добивка. 

сашка панайотова

7.4
▶ млн. лв. печалба 
планира мини 
марица-изток еаД за 
2010 г.

108
▶ процента преизпълне-
ние на бизнес плана отче-
те мини марица-изток 
еаД до средата на фев-
руари



Местните строители 
с предимство за Лот 2
Близо 4000 работни-
ци и специалисти ще 
участват ежедневно в 
строителството на Лот 
2 на автомагистрала 
Тракия
Това ще бъдат предимно 
хора, живеещи в Староза-
горски регион. Между 500 
и 600 машини дневно ще 
бъдат ангажирани в изграж-
дането на 31-километрово-
то трасе между Стара Заго-
ра и Нова Загора. За строи-
телството на магистралата 
ще са необходими както 
специалисти, оператори на 
машини, така и неквали-
фицирана работна ръка. 
Това стана ясно по време 
на среща между областния 
управител на Стара Загора 
Йордан Николов и инж. 
Иван Христов, директор 
Административна дейност 
и управление на персонала 
в Трейс Груп Холд АД. В 
деня на срещата предсе-
дателят на управителния 
съвет на Агенция Пътна 

Предимства 
Хората предпочитат 

модерни болници като 
нашата. Тук те могат 
да ползват лечение на 
най-високо ниво заради 
високотехнологичната 
ни апаратура, добрите 
специалисти и отлич-
ните битови условия, 
казва управителят на 
МБАЛ “Св. Иван Рилски” 
д-р Иван Златков. 

Лечебното заведе-
ние работи по договор 
с НЗОК по 112 клинични 
пътеки. Успяваме да се 
справим с отпуснатите 
средства по клинични-
те пътеки. Изборът на 
медикаменти за лечени-
ето зависи от състо-
янието на болния, а не 
от цената.

▶

▶

▶ Очаква се в най-скоро време първата копка на Лот 2
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Новото здравно заведе-
ние ще има отделение 
по инвазивна кардиоло-
гия и ин витро център

След успешния старт на 
болница “Св. Иван Рилски” 
преди 1 година инвести-
торът Металик АД започва 
строителството на втора су-
пермодерна частна болница, 
отново в Стара Загора. Тя 
ще бъде изградена на мяс-
тото на бившия хотел Берое 
в Града на липите. Виждаме, 
че българските граждани 
стават все по-взискателни 
към здравните услуги, а 
пациентите на МБАЛ “Св. 
Иван Рилски” дадоха много 

висока оценка на здравните 
грижи, положени за тях. В 
момента не успяваме да 
обслужим всички желаещи. 
Отделенията са толкова 
натоварени, че се налага 
хората да чакат по два 
месеца за оперативно лече-
ние, особено ортопедично 
болните. Най-търсени са 
отделенията по ортопедия, 
обща и съдова хирургия, 
гастроентерология и очни 
болести. Болницата разпо-
лага със 7 отделения с об-
що 79 легла. По клинични 
пътеки в МБАЛ “Св. Иван 
Рилски” се лекуват сред-
но по 450-500 пациенти 
месечно. Всичко това ни 

▶ МБАЛ “Св. Иван Рилски” е оборудвана с най-модерна-
та медицинска техника, казва управителят на болницата 
д-р Иван Златков

Металик АД изгражда 
втора болница в Стара Загора
дава основание да започнем 
строителството на нова бол-
ница, която реално ще бъде 
филиал на “Св. Иван Рилски”, 
казват инвеститорите. Идея-
та е изграждането на новата 
сграда и оборудването й с 
най-съвременна медицинска 
техника да приключи след 
малко повече от година. 

Превръщането на хотел 
Берое в нова болница е все 
още в етап на проектира-
не. Предстои одобрение на 
плана за регулация и застро-
яване. Северно от бившия 
хотел ще се издигне нова 
постройка на седем етажа, 
където ще се разположат 
новите операционни зали. 
Корпусът на бившия хотел 
ще се превърне в леглова 
база на болницата. В юж-
ната му част ще има удобен 
паркинг. Новата болница ще 
разполага със седем отделе-
ния и диагностично-консул-
тативен център. В сградата 
й ще бъдат прехвърлени 
отделенията по УНГ и орто-
педия, които ще разполагат 
съответно с 16 и 30 легла. 
Това ще позволи в МБАЛ 
“Св. Иван Рилски” да бъдат 
разширени отделенията по 
гастроентерология, обща 
и съдова хирургия. Така 
пациентите няма да бъдат 
връщани, а ще бъдат ле-
кувани веднага и при въз-
можно най-добри условия. 

В новата болница ще бъдат 
разкрити и отделения по 
неврология с 20 легла, по 
детски болести с 20 легла, 
отделение по физиотерапия 
и рехабилитация с 20 легла, 
кардиологично отделение 
със сектор инвазивна кардио-
логия, ортопедия, УНГ от-
деление и ин витро център. 
Лекарите от МБАЛ “Св. Иван 
Рилски”, които ще работят 
в центъра по ин витро, ще 
бъдат обучени в чужбина. 
Собствениците на болницата 
ще инвестират и в обучени-

ето на специалистите, които 
ще работят в отделението 
по инвазивна кардиология. 
Очаква се проф. Александър 
Чирков лично да консултира 
това отделение. В него ще 
се лекуват най-вече остри 
коронарни нарушения (ин-
фаркти). Отделението ще 
бъде оборудвано с най-съ-
временна медицинска тех-
ника, като ангиографът ще 
бъде доставен от Дженерал 
Електрик, която оборудва и 
построената вече болница 
“Св. Иван Рилски”. Отделе-

нието по физиотерапия ще 
бъде единственото по рода 
си в региона. В него пациен-
тът ще получава рехабили-
тация на най-високо ниво. 
Отделението ще разполага 
с басейн, ще се прилага 
водолечение, кинезитера-
пия, ще има фитнес зала, 
казва управителят на МБАЛ 
“Св. Иван Рилски” д-р Иван 
Златков. Новата болница ще 
разполага със 130 легла и 
ще има още по-голям капа-
цитет от построената вече 
МБАЛ “Св. Иван Рилски”. 

▶ Д-р Иван Златков, управител на болница “Св. Иван 
Рилски”

инфраструктура Божидар 
Йотов подписа и решение-
то за определяне на изпъл-
нител за строителството на 
участъка от Стара Загора до 
Нова Загора на магистрала 
Тракия и обяви името на 
изпълнителя – обединение 
Магистрала Трейс. 

Идеята ни е да се направи 
подбор на работната ръка 
в региона с помощта на 
бюрата по труда, обясни 
административният дирек-
тор на пътностроителната 
компания. Тъй като Лот 2 е 
предимно на територията 
на Старозагорска област, 
ще подадем конкретни за-
явки за броя и квалифика-
циите на нужните за стро-
ителството на магистралата 
работници и специалисти. 
Бюрата по труда трябва да 
заявят необходимия фи-
нансов ресурс от прави-
телството и да се извърши 
предварителен подбор на 
работната ръка, каза още 
той.

Според инж.Иван Хри-
стов кандидати за работата 

ще има от цялата страна, 
но политиката на фирмата 
е да се наемат местни хо-
ра. Областният управител 
Йордан Николов обеща 
съдействие и се ангажи-
ра да подпомогне процеса 
по организацията на спе-
циализирани курсове за 
обучение по необходимите 
специалности по строител-
ството на магистралата. Ще 
се използват и възможност-
ите по Оперативна про-
грама Развитие на човеш-
ките ресурси на МТСП за 
подготовка на персонал за 
строителството на магис-
тралата.

сашка панайотова
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▶ машини се очаква да 
работят всеки ден при 
изграждането на автома-
гистрала Тракия 
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В очакване на автомобилна 
инвестиция от 100 милиона лeва
Има възможност до 
една година в Стара 
Загора да започне про-
изводство на първата 
пробна серия на елек-
тромобилите ZCV-4
Това зависи изцяло от ин-
вестиционното решение 
на английската фирма Зиро 
Карбон Технолоджи, казва 
консултантът на проекта в 
България инж. Енчо Енев. 
Представителят на бри-
танската фирма Джейми 
Робъртсън и консултантът 
по проекта инж. Енев се 
срещнаха и разговаряха със 
старозагорския кмет проф. 
Светлин Танчев. Общин-
ското ръководство обеща 
пълно съдействие за реали-
зацията на проекта.

етапи
Инвестицията в размер на 
100 млн. лв. ще бъде реа-
лизирана на няколко етапа. 
Първият етап ще включва 
производство само на ле-
кия автомобил ZCV-4 (Зиро 
Карбон Вийтъл), семеен 
четириместен автомобил. 
На следващия етап в завода 
ще стартира производство-

то на лекотоварни коли, тип 
микробус, а след това и на 
автобуси за градски транс-
порт, които са с 60 места. 
Зиро Карбон Технолоджи 
има разработен дори спор-
тен модел, който се нарича 
ZCV-2.

дейност
Английската компания 
Зиро Карбон Технолоджи 

работи съвместно с британ-
ския инвестиционен фонд 
Куоръс Венчър. Фирмата 
изповядва зелената фило-
софия - тоест всичко, което 
се появява на пазара, да 
бъде с нулеви въглеродни 
емисии в името на еко-
логията. Затова техният 
електромобил е 100% еко-
логичен. Сега английската 
фирма произвежда бути-

кови количества от тези 
електромобили в завод в 
Австрия. Вече са произ-
ведени и продадени около 
200 автомобила. Очаква се 
заводът за електромобили 
в нашата страна да бъде 
значително по-голям от ав-
стрийския. 

При нас ще има промиш-
лено производство, като 
това е един от подходите, 

Елфи Тех - 20 години прогресивни решения

генератор, дело на старо-
загорската фирма, няма 
аналог в света и е при-
знат като самостоятелна 
технология. Друго голямо 
направление в работата 
на фирмата са торсионни 
полета за стимулиране на 
електрокристализация във 
водни колоидни разтвори - 
технология, също уникална 
в света. В момента специ-
алистите на фирма Елфи 
Тех работят върху систе-
ма за силово импулсно 
въздействие върху водата 
директно във водните ба-
сейни с цел отстраняване 
на все по-честите залпови 

замърсявания и разливи - 
област, интензивно разви-
вана напоследък и в САЩ, 
Бразилия и Аржентина. 

Началото 
В началото фирмата обе-
динява четири структури 
- НИТИ-Казанлък, Елта 
(предприятие, обединя-
ващо по онова време на-
учния потенциал на ста-
розагорския електронен 
гитант ДЗУ и секторите по 
роботика и хранително-
вкусова промишленост), 
Техническия университет 
в Габрово и БАН в лицето 
на Института по приложна 

физика в Пловдив. Тези 4 
структури обединяват уси-
лията си в развитието на 
електрофизичните техно-
логии. От 1992 г. Елфи Тех 
тръгва по самостоятелен 
път, развивайки физико-
химични технологии за 
обработка и пречиства-
не на питейни и отпадни 
води.

Първата самостоятелна 
разработка на Елфи Тех 
е електрофизично обо-
рудване за стабилизация 
на минералната вода в 
Невестино, предназна-
чена за износ в Канада. 
Следват заявки и за ми-
нералните води Девин и 
Хисар. През годините ста-
розагорската фирма Елфи 
Тех успява да развие тех-
нологии, отговарящи на 
изискванията на СЗО за 
качеството на питейната 
вода. Големият принос в 
световната екологична 
наука е създаването на 
евтин, надежден и ши-
рокоприложим метод за 
озониране на водата чрез 
озон, произвеждан от ге-
нератор на озон на базата 
на студен електростиму-
лационен синтез.

Обектите 
Приоритет на фирмата е 
проектирането и изграж-
дането на пречиствател-
ни станции за питейна и 
отпадна вода, които по 

никакъв начин не влияят 
отрицателно на околната 
среда. Първата си селищ-
на пречиствателна стан-
ция за питейни води Елфи 
Тех открива през 1995 г. в 
Батак. След това фирмата 
прави и пречиствателната 
станция за питейна вода 
на ТЕЦ Марица-изток 2, 
която използва като из-
точник язовир Овчарица. 
Съоръжението в Павел ба-
ня дава път на модулните 
пречиствателни станции 
за питейни води за мал-
ки населени места - в с. 
Ичера, с. Главатарски хан 
(до Кърджали), с. Плетена 
(Гоцеделчевско) и с. Гю-
шево (до Сандански).

Следващата голяма 
стъпка на Елфи Тех е 
създаването на големи 
озонаторни станции. В 
Сандански на базата на 
съществуващата пречис-
твателна станция, фирма-
та имплантира озонаторно 
стъпало за 350 л/сек, с 
което успява да реши про-
блемите с органичните 
съединения във водата. 
Следват озонаторни стъ-
пала за пречиствателната 
станция за питейни води 
в Сливен за 820л/сек, мо-
дулните пречиствателни 
станции за питейна вода 
в Правец - 25 л/сек, в 
Рибарица - 82 л/сек, както 
и най-модерната пречист-
вателна станция за питей-

на вода в Европа - тази 
в Ботевград с мощност 
82 л/сек, която е гордост 
както за Елфи Тех, така и 
за България. Съоръжени-
ята на пречиствателните 
станции за питейни во-
ди на Елхи Тех са 100% 
заводско производство. 
Стойността на пречиства-
телните станции за питей-
ни води е ниска, което за 
постигнатото качество и 
количество на обработва-
ната вода я прави уникал-
но евтина и ефективна в 
световната практика.

Предимствата 
Технологията за пречист-
ване на водата на старо-
загорската фирма Елфи 
Тех има редица предим-
ства, които й осигуряват 
водещо място в Европа 
и света. Сред тях са се-
бестойността на 1 куб. м 
пречистена вода, с 60% 
по-ниска в сравнение с 
класическите пречиства-
телни станции, високо-
качествено изпълнение 
в заводски условия, из-
ключително малка площ, 
кратки срокове за изпъл-
нение и монтаж, авто-
матично управление на 
процесите на пречиства-
не, изключително добри 
качествени показатели 
на пречистената вода, 
съвременен и естетичен 
външен вид.

В началото на 2010 
г. компанията за 
проектиране и 

производство на пречис-
твателни съоръжения за 
питейни и отпадни води 
Елфи Тех ООД отбеляза 
20-годишен юбилей. За 
тези две десетилетия ус-
пяхме да създадем техно-
логии за сериозен бизнес,  
казва проф. Жеко Ганев, 
създател и управител на  
старозагорската фирма, 
станала известна в це-
лия свят с иновативните 
си научни постижения. 
С идеите си и тяхното 
внедряване в реалния 
бизнес Елфи Тех мери си-
ли с водещи европейски 
компании в тази сфера, 
с които поддържа тясно 
сътрудничество и обмен 
на информация.

Най-голямото ни  по-
стижение през години-
те е утвърждаването на 
старозагорската фирма 
в научните среди като 
създател на новата тех-
нология за стабилизация 
на водите чрез електро-
физично въздействие, 
базирана на генератора 
за студен електростиму-
лационен синтез на озон. 
Технологията е получила 
златен медал на Между-
народния мострен панаир 
в Пловдив и е одобрена 
от Министерството на 
здравеопазването. Този 

За 20 години 
успяхме да 

създадем техно-
логии за сериозен 
бизнес
проф. Жеко ганев,
собственик на Елфи Тех ООД

▶ джейми робъртсън (в средата), представител на британската фирма зиро 
карбон технолоджи, потърси съдействието на община стара загора

когато трябва да се намалят 
производствените разходи.

изгода
Задачата ми е да консулти-
рам инвеститорите къде е 
най-добре да произвеждат, 
казва инж. Енчо Енев. Тук 
не става въпрос за емоции, 
а за чисто икономическата 
страна на въпроса. Ако 
Стара Загора се очертае 
икономически изгодна за 
реализиране на проекта, 
естествено инвестици-
ята ще стане тук, казва 
той. Досега действител-
но сметките показват, че 
градът е икономически 
изгоден за проекта. Вече 
е готов   бизнес планът за 
това какво би струвало, 
ако колата бъде произве-
дена в Стара Загора, като 
се отчитат предимствата 
на региона. 

В България английските 
инвеститори виждат добра 
икономическа и добра да-
нъчна среда. При нас има и 
все още сравнително ниска 
цена на труда. В частност 
Стара Загора е подходяща 
за тази инвестиция, защото 
е добър логистичен възел, 
тя е в центъра на България 

с добри пътни връзки. От 
друга страна, ние оставаме 
градът на високите техно-
логии. Навремето ДЗУ бе-
ше уникално предприятие, 
към него може да добавим 
опита от Хранмаш, Берое, 
Арсенал и Хидравлика, 
припомня инж. Енев. В ре-
гиона има много разноо-
бразна кадрова структура, 
за да се произведе такъв 
автомобил. 

сравнение
Придвижването с електро-
мобил излиза много евти-
но. Пробегът на 100 км с 
електромобила струва 1.4 
EUR. Ако този пробег се 
направи с бензинова кола 
и тя гори 10 литра на 100 
км, това ще струва 20 лв. 
на 100 км. Сравнявайки 
20 лв. с по-малко от 3 лв., 
които човек ще плати, ако 
кара електромобил, вижда-
ме, че той е икономически 
много по-изгоден. 

Освен това произвежда-
ният електромобил ZCV-4 
прави пробег от 300 км с 
едно зареждане на батери-
ите и притежава възможно 
най-добрите технически 
характеристики.



Даваме добри възможности за развитие на бизнеса  
Бюджет 2010 на община 
Стара Загора е добре ба-
лансиран, разработен в ус-
ловията на реалностите, 
определени от глобалната 
финансова и икономиче-
ска криза, казва кметът на 
община Стара Загора проф. 
Светлин Танчев. Бюджетът 
на старозагорци е съобра-
зен и с прогнозната макро-
рамка за страната.

Предизвикателство
Община Стара Загора е 
изправена пред предизви-

кателството да осъществи 
своите цели и виждания 
в различните дейности в 
условията на икономиче-
ски спад, разполагайки с 
по-малко бюджетни ре-
сурси. Във финансовата 
план-сметка на общината 
в размер на 82.619 млн. 
лв. приоритети ще имат 
образованието, социални-
ят сектор и екологията. За 
образование ще се похарчат 
най-много пари - 30.570 
млн. лв., за здравеопазва-
не - 12.280 млн. лв., а за бла-

гоустройство - 12.1 млн. лв.

Отражение
Както навсякъде, кризата 
се отразява на бюджета на 
Стара Загора най-вече в 
частта за строителство и 
инвестиции. Именно зара-
ди това ще положим усилия 
за осигуряване на средства 
за инвестиционни разходи 
от европейски оперативни 
програми и нисколихвени 
кредити, казва проф. Тан-
чев. Въпреки очакванията 
за трудна финансова годи-

Бюджет 2010 е бюджет на 
реалните възможности

на и възможностите, които 
законодателството предос-
тави за увеличаване разме-
рите на местните данъци 
през 2010 г., община Стара 
Загора успя да запази оп-
ределените данъчни ставки 
от 2009 г. Не се промениха 
и размерите на таксите за 
детски градини, детски яс-
ли и предоставените соци-
ални услуги.

Постигнатото 
Обещах пред общинския 
съвет, че 2009 ще бъде го-
дина на градеж за община 
Стара Загора. Считам, че 
успяхме да спазим своето 
обещание и изпълнихме 
90% от планираните задачи, 
посочва старозагорският ▶ Проф. Светлин Танчев, кмет на община Стара Загора
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Социалното министер-
ство отбелязва успехи 
в работата си по опера-
тивна програма Развитие 
на човешките ресурси. 
Ако до 1 август 2009 г. са 
били разплатени 30 млн.
лв. по тази програма, 
през следващите 6 месеца 

новият министерски екип 
е успял да разплати още 
около 64 млн. лв. плюс 
още 40 млн. лв. авансови 
плащания. Това каза при 
посещението си в Стара 
Загора министърът на тру-
да и социалната политика 
Тотю Младенов. 

Той допълни, че плано-
вете на министерството 
включват до края на 
2010 г. с новите мерки по 
отношение на социалното 
подпомагане и отварянето 
на пазара на труда да бъ-
дат усвоени още минимум 
250 млн.лв. Започват 

национални преговори 
между министерството, 
синдикатите и работодате-
лите в страната. 
В резултат на тези пре-
говори ще се подпише 
2-годишно национално 
тристранно споразумение, 
каза министър Младенов.

Проекти

250 млн. лв. за отваряне на трудовия пазар

▶ министърът на труда и социалната политика То-
тю младенов

Дружеството ще ин-
вестира 3.8 млн. лв. 
в модернизация на 
мрежата 

Миналата година бе ус-
пешна за ВиК Стара За-
гора, защото на фона на 
кризата и понижените ин-
вестиционни възможности 
съумяхме да изпълним на 
100% инвестиционната 
си програма по ремонти 
и реконструкции и съще-
временно да решим ре-

дица проблеми в някои 
населени места, казва уп-
равителят на дружество-
то в Стара Загора инж. 
Румен Райков.  Пуснахме 
в експлоатация нови мощ-
ности във водоснабдител-
ните системи на населени 
места от община Гълъбо-
во, понижихме енерго-
емкостта на водоснабди-
телната система на Стара 
Загора с изключване от 
работа не само на отдел-
ни помпени агрегати и 

групи, а и на цели помпе-
ни станции, допълва той. 

Ефективност
Сред безспорните успехи 
са подобряването ефек-
тивността на системите 
при използване свободния 
пад на водата за произ-
водство на енергия. През 
2009 г. Вик успя да при-
ключи и реконструкцията 
на водоснабдителната сис-
тема по Фаза II от Воден 
инвестиционен проект за 

▶ Водният режим е само лош спомен за хората от община Стара Загора, казва инж. 
румен райков, управител на Вик Стара Загора

ВиК Стара Загора се 
справя успешно с кризата
Стара Загора, финансиран 
посредством заем от Ев-
ропейската банка за въз-
становяване и развитие. 
2009 г. се оказа трудна за 
дружеството, защото все 
повече абонати не плащат 
в срок услугата. В същото 
време цените на много от 
консумативите се пока-
чиха значително, казват 
специалистите. 

Успехите 
Водният режим на Стара 
Загора вече е само лош 
спомен за гражданите на 
общината. Първата основ-
на цел на проекта за пре-
махване на водния режим 
на Стара Загора беше да 
се преустанови режимното 
водоподаване към гра-
да и тази цел бе постиг-
ната още на 25.03.2008 
г., напомня инж. Райков. 
Въпросът с нощния ре-
жим на водоснабдяване на 
Стара Загора бе приклю-
чен окончателно и безвъз-
вратно. Следващата цел 

на проекта - намаляване 
на загубите на питейна 
вода в разпределителна-
та мрежа на града, също 
бе постигната съобразно 
плануваните параметри. 
Посредством реконструк-
циите по вътрешната 
мрежа загубите намаля-
ха драстично. В момента 
дружеството започва III 
фаза от инвестиционния 
план, финансиран от Ев-
ропейската банка за въз-
становяване и развитие, в 
който се акцентира на мо-
дернизация на външната 
водоснабдителна система 
на Стара Загора. 

Отражение
Миналите покачвания на 
цената на тока и веро-
ятното покачване и през 
настоящата 2010 г. ще се 
отразят доста сериозно 
върху нашия финансово-
икономически план, казва 
инж. Райков. В сравнение 
със средата на 2008 г. в 
момента дружеството кон-

сумира с 3 600 000 килова-
та по-малко електроенер-
гия, но плаща ежемесечно 
същите текущи задълже-
ния. При настоящите ико-
номически обстоятелства 
и общото състояние на 
тарифите на доставчици-
те на енергийни и водни 
услуги не ни остава нищо 
друго освен да се стремим 
да намаляваме собствена-
та консумация на електро-
енергия по ВиК системите, 
казват специалистите на 
ВиК. Спадът на приходите 
за последните месеци от 
2009 г. формира високи 
текущи задължения към 
ВиК Стара Загора и не 
позволява да се реали-
зират набелязаните ме-
роприятия своевременно. 
Текущите задължения на 
населението възлиза на 
близо 4 500 000 лв., а на 
фирмите - 1 800 000 лв. 
Към тях следва да се при-
бавят и около 3 000 000 
лв. съдебни вземания за 
изминал период. 

Програма
Инвестиционната про-

грама през 2010 г. немину-
емо ще бъде редуцирана в 
сравнение с тази през 2009 
г. Предвиждаме да вложим 
около 400 000 лв. по-малко 
в реконструкции и основ-
ни ремонти по системи-
те, което означава около 

▶
3 800 000 лв. собствени 
средства прогнозно. 

Кризата безспорно оказ-
ва своето влияние и върху 
един сравнително иконо-
мически стабилен регион 
като този на Стара Заго-
ра. Основната ми задача 
като управител през 2010 
г. ще бъде заедно с ръко-

▶

водното ядро на фирма-
та и екипа от специали-
сти във ВиК Стара Заго-
ра да запазим добрите 
технически и финансови 
параметри на операто-
ра въпреки кризисните 
обстоятелства, казва 
управителят на ВиК 
Стара Загора.

82.6
▶ млн. лв. са във финан-
совата план-сметка на 
общината и нейни прио-
ритети ще имат образо-
ванието, социалният сек-
тор и екологията  

кмет. През миналата го-
дина имахме два големи 
инфраструктурни проекта, 
по които свършихме много 
работа, а именно канали-
зацията в квартал “Кольо 
Ганчев” и продължението 
на бул. “Славянски”. По 
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До момента са похарче-
ни 12 хил. лв. за финан-
сиране на предприетите 
мерки от Министерството 
на отбраната за осигу-
ряване на прозрачност и 
откритост на дейността на 
полигона Змейово. В ре-
зултат на това полигонът е 

най-откритото поделение 
в България. Това каза зам.-
министърът на отбраната 
Валентин Радев по време 
на представянето на систе-
мата за видеонаблюдение. 
Изпитанията на боепри-
паси се извършват само в 
светлата част от деня, по 

определен график, публи-
куван в сайта на полигона, 
който се разпространява 
и до селата в близост до 
военния обект. Онлайн 
може да се наблюдават 
дейностите на огневите 
позиции от монтираните 
пет камери.

Проблем

Змейово е най-откритото поделение30.5
▶ млн. лв. за развитие 
на образованието 
предвижда 
бюджетът на 
община Стара Загора 
за тази година

Проекти
Продължава работата 

и по реконструкцията 
на пътя с. Калояновец -  
с. Ловец. Разбира се, 
имаме още доста 
работа и проекти, по 
които ще работим и 
тази година. 

Предстои да 
осъществим и още 
един исторически 
проект, който 
стои на дневен ред 
от не един или два 
мандата, а именно 
цялостния ремонт на 
централната Детска 
градина №8 в Стара 
Загора. 

▶

▶

▶ Възобновено е и космическото наблюдение на 
региона

▶ проф. светлин танчев, кмет на община стара загора

Строител ВД със 170% ръст на приходите

Стара Загора. Завършили 
сме и 40 по-малки обекти, 
казва инж. Драгов. В края 
на миналата година Строи-
тел ВД получи наградата на 
Камарата на строителите и 
беше обявена за Строител 
на годината в Староза-
горски регион. Камарата 
оцени това, че фирмата 
има сериозен ръст по от-
ношение на техниката, на 

приходите, на персонала. 
Фирма Строител ВД вече 
ще бъде обслужвана от 
дирекция Големи данъко-
платци в НАП-София, което 
е признание за това, което 
сме успели да постигнем 
през последните години, 
казва инж. Драгов. 

Договори
Компанията има сключени 

договори за над 50 млн. 
лв., които са в процес на 
изпълнение. 

В близките 1-2 месеца 
сме във фаза на приключ-
ване на преговорите за 
нови обекти за над 100 
млн. лв., което е гаран-
ция, че и 2010 г. ще бъде 
успешна за нас, допълва 
той. Очакванията на инж. 
Драгов за 2010 г. са да по-

стигне ръст на приходите 
с около 20 млн. лв. Още в 
началото на годината той 
е успял да договори ново 
оборудване за фирмата на 
стойност над 3 млн. EUR. 
То ще бъде получено през 
първото полугодие.

Планове 
Фирмата разширява про-
изводствените си бази и 
не само че не съкращава 
хора по време на кризата, 
но назначава и нови. В 
процес сме на сключва-
не на договори за нови 
обекти. Имаме желание да 
увеличим възможностите 
на бетоновия център към 
фирмата. Стремим се да 
повишим производител-
ността на труда, което ста-
ва със закупуване на нова 
техника, допълнително 
професионално обучение 
на персонала и повиша-
ване на изискванията към 
нашите служители, казва 
инж. Драгов.  

До края на март трябва 
да издадем мол Галерия 
съгласно договора ни с 
инвеститора. Строител-
но-монтажните работи 
вървят по план и вече 
правим изпитания на ин-
сталациите.  С работата 
си по мол Галерия в Стара 
Загора Строител ВД навле-
зе в сегмента на големите 
строителни обекти в Бъл-
гария. Фирмата придоби 
сериозен опит от изграж-
дането на инсталационна-
та част на обекта, която е 
уникална за страната. 

Оферти
През 2010 г. Строител ВД 
има покани и предлага  
дейността си за изгражда-
не на три мола, чието стро-
ителство ще бъде старти-
рано в България през тази 
година. Има и покана да 
поеме реконструкцията на 
заводите на Девня цимент. 
Очакваме да видим кой 
ще спечели конкурса за 
автомагистрала Тракия, 
като намерението ни е да 
сключим договор като под-
изпълнител със спечели-
лата фирма. Имаме много 
добър ресурс за изпълне-
ние на изкопни и насипни 
работи и инфраструктура 
по магистралата. Убеден 
съм, че който и да спечели 
конкурса, ще ни потър-
си, казва собственикът на 
Строител ВД.

Кризата 
Успехът на компания 
Строител ВД е доказател-
ство, че една строителна 
фирма може да бъде на 
върха и в трудни време-
на, ако не жали усилия 
и има добри управленски 
решения. Положителното 
на кризата е, че тя нало-
жи по-голяма дисциплина 
сред персонала и дава 
възможност да поставим 
по-големи изисквания при 
подбора на работниците, 
казва инж. Драгов. Труд-
ната икономическа обста-
новка даде възможност 
и за  нормализиране на 
цените на материалите в 
строителния бранш.

До края на 
март ще из-

дадем Мол Галерия 
съгласно договора  
с инвеститора
инж. Веселин драгов,
собственик на Строител ВД

тези проекти ни останаха 
само довършителни рабо-
ти, които ще приключим 
съвсем скоро. Успяхме 
да се справим и с други-
те проекти, предвидени в 
проектно-инвестиционна-
та програма за 2009 г., а 
именно реконструкцията 
на сградата на Държавна-
та опера и Регионалния 
исторически музей, извър-
шихме сериозни ремонти в 
много детски градини, ясли 
и училища и междублокови 
пространства, казва проф. 
Танчев. 

индустриална зона 
Редица чуждестранни фир-
ми проявяват голям интерес 
към откритата наскоро в за-

падния край на Стара Заго-
ра нова Индустриална зона. 
Заинтересованите фирми са 
предимно от сектор Маши-
ностроене и имат сериозни 
намерения да инвестират. 
Все още нямаме официално 
подписан нито един дого-
вор, но мисля, че съвсем 
скоро и това ще се случи, 
казва проф. Танчев. Инвес-
титорският интерес говори 
добре за свършената от нас 
работа и възможностите, 
които даваме на бизнеса, 
посочва старозагорският 
кмет. Новата Индустриална 
зона се намира на изключи-
телно комуникативно място 
в землището на с. Еленино, 
с много възможности за 
развитие, с изградени пъти-

ща и електричество, като са 
спазени всички процедурни 
изисквания. Отделно ин-
веститорите ще имат пъл-
ната подкрепа на община 
Стара Загора, а ние ще по-
магаме с каквото можем, с  
осигуряването на различни 
услуги, подготвяне на доку-
ментация, задължително за 
дейностите за опазване на 
околната среда, техническо 
обслужване. Възнамерява-
ме да направим и Център 
за информация и логистика, 
който също ще дава из-
ключителна помощ, добавя 
проф. Танчев. Всичко това 
прави новата Индустриална 
зона на Стара Загора много 
привлекателна.

сашка панайотова

Компанията вече ще 
бъде обслужвана от 
дирекция Големи да-
нъкоплатци в НАП

Финансовите резултати 
на Строител ВД за 2009 
г. отново извеждат ком-
панията на челни пози-
ции в региона и страната. 
Приходите и през 2009 г. 
са с 25 млн. лв. повече в 
сравнение с предходната 
година и бележат ръст от 
170%. Марката Строител 
ВД отдавна означава ка-
чествена работа и изпъл-
нение в срок на поетите 
ангажименти не само в 
пределите на България. 
В компания Драгови груп, 
включваща строителна 
фирма Строител ВД и 
фирмата за монтаж на ме-
тални конструкции Метал 
2002, вече работят 1000 
души. Една от причините 
за успеха ни е, че инвес-
тирахме много средства в 
качествена техника, което 
ни даде възможност да 
бъдем предпочитани парт-
ньори при изпълнението 
на големи поръчки, казва 
собственикът на Строител 
ВД инж. Веселин Драгов.

Постижение
През изминалата годи-
на компанията приключи 
строителството на новия 
завод на фирма Кен, кой-
то вече работи успешно, 
завода на Промет сейф 
в Казанлък, предстои да 
приключат и строителните 
работи по Мол Галерия в 



стара загора    XI      X    клуб предприемач    стара загора
pari.bg  Петък 5 март 2010

Приватизация ще пълни    бюджета
закупят общински обек-
ти са значително намале-
ли, банките от своя стра-
на затягат изискванията 
за получаване на кредит. 
По-рано инвеститорите ни 
търсеха, за да наддават за 
общински имоти, а сега 
ние ги търсим, споделят 
трудностите си от староза-
горската общинска агенция 
за приватизация.  По тези 
причини за последните 14 
месеца, през които Златко 
Танев оглавява агенцията, 
общината има приходи от 
приватизационни сделки 
едва за малко повече от 
половин милион лева.

Насоки
Днес агенцията разработва 
три основни направления, 
като най-важното от тях са 
приходите от приватизация 
на обекти. Осъществяваме 
стриктен приватизационен 
контрол върху сключените 
вече приватизационни до-
говори, казва Златко Танев. 

В момента върви щателна 
проверка на сделката за 
бившата общинска фирма 
Автобусни превози. 

Предприятието беше про-
дадено през 2007 г. за 11 
млн. лв., припомнят от об-
щинската агенция за прива-
тизация. Новите собствени-
ци изостават по отношение 
на предвидените в договора 
инвестиции, което донякъде 
е нормално за икономиче-
ската ситуация в страната, 
казва Златко Танев. 

От миналата година Зако-
нът за приватизация и след-
приватизационен контрол 
дава възможност на пред-
приятията да разсрочват 
поетите с приватизацион-
ните договори задължения 
за инвестиции за нов срок 
чрез сключване на допъл-
нително споразумение. В 
тази насока се водят раз-
говори между надзорния 
съвет на ОАП и предста-
вителите на Автобусни 
превози.

Възможност
Друга важна задача на 
общинската агенция за 
приватизация е да намери 
купувачи за старите об-
щински обекти по селата, 
които не се стопанисват от 
години и се рушат. През 
изминалата 2009 г. са про-
дадени общински имоти в 
старозагорските села Хан 
Аспарухово, Ловец, Дъл-
боки, Кирилово и Казанка, 
като приходите в общин-
ската хазна от тези обекти 
възлизат на 160 000 лв. 
Бившата детска градина в 
с. Кирилово е продадена за 
76 хил. лв., обектът успя 
да предизвика  интереса 
на инвеститорите. Целта 
на продажбата на обектите 
в селата е не толкова го-
лемите приходи, колкото 
възможността те да се сто-
панисват и да се развиват 
добре, да се създават нови 
работни места за подобря-
ване на живота на хората в 
малките населени места.

500
▶ хил.лв. бяха получени 
от приватизация на 
обшински обекти през 
изминалата година

Това е близо два пъти пове-
че от заложените приходи 
от приватизация през 2009 
г., казва изпълнителният 
директор на агенцията Зла-
тко Танев. Планът, гласу-
ван от общинския съвет на 
Стара Загора и от надзор-
ния съвет на общинската 
агенция за приватизация 
през 2009 г., включваше 
осъществяването на при-
ватизационни сделки с об-
щински имоти на стойност 
2 млн. лв. 

Желание
По време на икономиче-
ската криза желаещите да 

стандард профил българия ад е компания за производство на каучукови уплътнения 
за автомобилната индустрия. Предприятието е собственост на Банкрофт груп - аме-
рикански фонд за инвестиции предимно в страните от Източна и Централна Европа. 

Продукцията на Стандард Профил България АД е предназначена изцяло за износ. По-голяма-
та част от каучуковите уплътнения се изнасят  в страните от Европа, както и в САЩ, 
Бразилия, Канада, Китай и Южна Корея. В Европа каучуковите уплътнения на фирмата са 
основно за Германия, Белгия, Великобритания и Полша. До 2008 г. Стандард Профил България 
АД работи само за Дженерал Мотърс, най-вече за марката Опел с всички нейни разновидно-
сти: Зафира, Астра, Корса и Комбо. от 2009 г. стандард профил българия работи за Фиат, 
изработвайки уплътнения за Форд К. Ръстът на предприятието по финансови показатели 
през последните години идва от привличането на нови клиенти благодарение на финансо-

за контакти:
стандард профил българия ад
стара загора 6000
тел. 042/610 500, факс 042/621 273
www.standardprofil.com

вата стабилност и високо качество, 
което предлага на пазара. Това правило 
важи както за завода в България, така 
и за всички предприятия от групата на 
Стандард Профил.

▶ златко танев, изпълнителен директор на общинската                                       агенция по приватизация стара загора

Община Стара Загора очаква приходи 
в размер на 3.5 млн. лв. от продажба 
на собственост през 2010 г. 
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Приватизация ще пълни    бюджета

▶ златко танев, изпълнителен директор на общинската                                       агенция по приватизация стара загора

очаквания 
Надеждите за добри приходи 
от приватизационни сделки 
в община Стара Загора през 
2010 г. са свързани с няколко 
атрактивни  обекта - парова-
та централа в кв. Железник с 
площ от 5500 кв. м с начална 
тръжна цена 200 EUR/кв. м 
и начална тръжна цена на 
целия обект 2.3 млн. лв. Ще 
бъде продаден поземленият 
имот с площ 2650 кв. м, на-
миращ се на ул. Христина 
Морфова № 1 до р. Бедечка 
(Първи частен склад) с пър-
воначална тръжна цена 580 
хил. лв. 

Сред атрактивните об-
щински обекти в Стара За-
гора, които ще бъдат прива-
тизирани през 2010 г., са и 
бившият психодиспансер, 
магазинът на ул. Методи 
Кусев № 5 и магазинът 
на ул. Ген. Столетов № 
60. Очакваният приход от 
тези имоти ще бъде над 1 
млн. лв. Предвид обектите, 
които предстои да прода-
дем през 2010 г., смятаме, 
че планът за приходи в 
общинската хазна от при-
ватизацията в размер на 3.5 
млн. лв. е съвсем реален, 
казва Златко Танев.

сашка Панайотова

Изпратихме една до-
бра година, която 
ни даде възмож-

ност да запазим позици-
ите си в пътното строи-
телство в България, казва 
изпълнителният директор 
на водещата компания в 
структурата на Трейс Груп 
Холд – Пи Ес Ай. 2010 г. 
също ще бъде успешна 
година за пътностроител-
ните фирми в България, 
защото дава добра въз-
можност за усвояването 
на европейски  пари по 
големи проекти като ма-
гистралите Тракия и Ма-
рица, смята той. Нормал-
но е да работим на ЛОТ 
2 от АМ “Тракия” между 
Стара Загора и Нова За-
гора, защото имаме се-
риозен опит в изграж-
дането на предишната 
отсечка на магистралата, 
казва Тихомир Димитров.

Постигнатото
Трудно беше фирма 

като Пи Ес Ай да се на-
сочи към изпълнението 
на по-малки обекти след 
успешното приключване 
на строителните рабо-
ти по Лот на магистрала 
Тракия, признава Тихо-
мир Димитров. Резул-
татите в края на 2009 г. 
обаче показват, че наши-

те усилия са дали добър 
резултат. През 2009 г. 
Пи Ес Ай работи на три 
сравнително големи и 
няколко по-малки обек-
та. Компанията започва 
работа по рехабилита-
цията на път 1-6 в учас-
тъка Мъглиж – Сливен с 
дължина 68 км. на стой-
ност близо 17 млн. EUR. 

До края на минала-
та година са извършени 
около 75% от строител-
но-монтажните работи по 
този обект. Пътят тряб-
ва да бъде окончателно 
завършен до средата на 
2010 г. Пи Ес Ай при-
ключва и изграждането 
на пътя Плевен – Нико-
пол - един проект фи-
нансиран по програма 
ФАР, по който Пи Ес Ай 
работи в продължение 
на три години. Третият 
обект, който предстои 
да бъде завършен през 
тази година, е пътят Ло-
веч - Троян, дълъг 25 км. 

За него фирмата ще по-
лучи финансиране в раз-
мер на 7 млн. лв. Вече е 
извършена голяма част 
от строително-монтажни-
те работи по обекта. Ус-
пяхме в срок да изградим 
и пътя от курортен ком-
плекс Пампорово до с. 
Левочево, дълъг 5.2 км, 

2010 ще бъде добра година за 
пътностроителните фирми в България

финансирани по програма 
„Фар”,  казва Димитров.

Трудностите
Икономическата криза се 

отрази не толкова на дей-
ността на нашата фирма, а 
преди всичко на начина на 
разплащане от страна на 
възложителите, казва Ти-
хомир Димитров. Основен 
възложител на обекти-
те, които се изграждат, е  
държавата, а тя определе-
но среща трудности, което 

е обяснимо при сегашната 
икономическа ситуация. 
Забавените плащания за-
трудняват нашата работа 
и понякога ни изправят 
пред невъзможността да 
се разплащаме навреме с  
нашите подизпълнители. 
Така в края на 2009 г. за-
дълженията на държавата 
към фирмата достигнаха 
близо  20 млн. лв. Прави-
телството обаче за радост 
на пътностроителните 
компании е спазило под-

писаното споразумение с 
Камарата на строителите 
в България и през януари 
2010 г. Пи Ес Ай получава 
дължимите от държавата 
пари за свършената рабо-
та през последните  годи-
ни. Това дава възможност 
на фирмата да продължи 
нормално строителни-
те дейности през 2010 г.

Плановете
До края на тази годи-

на Пи Ес Ай ще довърши 
и канализацията в кв. 
Кольо Ганчев в Стара 
Загора, както и продъл-
жението на бул. Славян-
ски заедно с цялата под-
земна инфраструктура на 
транспортната отсечка.

Пи Ес Ай като част от 
обединенията „Метро 
Трейс” и „ Метро Младост” 
през 2008 г. спечели търг 
за изграждане на отсеч-
ки от метрото на София, 
припомня Димитров. През 
2010 г. започват  усиле-
ни строително-монтажни 
дейности по изграждане-
то на двете отсечки на 
метрото. Обектите са на 
обща стойност 350 млн. 
лв. В рамките на Трейс 
Груп Холд кандидатства-
хме и очакваме всеки 
момент да се подпишат 
договори по „ Транзитни 

пътища” 5, където сме 
класирани на първо място 
за изпълнението на два 
от лотовете, казва изпъл-
нителният директор на 
Пи Ес Ай. Фирмата има и 
сключени договори за те-
кущ ремонт и зимна под-
дръжка на територията 
на районните пътни служ-
би Казанлък и Гурково. 

Конкурсът
Хубаво е, че голяма 

част от кандидатите за 
изграждането на следва-
щия Лот от магистрала 
Тракия са български фир-
ми. Надявам се, че както 
Министерството спази за-
явената готовност да под-
готви бързо процедурата 
за първия Лот, да пусне 
съвсем скоро и остана-
лите лотове от магистра-
лите Тракия и Марица, 
казва Тихомир Димитров. 

Според него най-добър 
за България би бил ва-
риантът, ако отделните 
участъци от магистрали-
те Тракия и Марица се 
изпълняват от различни 
фирми и сдружения, за 
да може ресурсът, кой-
то имат българските и 
чуждестранните фирми 
на територията на Бъл-
гария, да се използва по 
най-оптималния начин.

▶ тихомир Димитров, изпълнителен директор на трейс 
груп Холд – Пи Ес ай

„КАТЕКС” АД е 
най-големият 

производител на вълнени 
тъкани (камгарни и 

щрайхгарни) в България.  
Колекцията ни съдържа 

широк спектър (вълна, 
полиестер, памук, лен, 

еластан, коприна), от 
качествени тъкани за:

МЪЖКО, ДАМСКО 
ОБЛЕКЛО

КОСТЮМИ, БЛЕЙЗЕРИ, 
ПАНТАЛОНИ, ПАЛТА

УНИФОРМИ и 
КОРПОРАТИВНИ 

ОБЛЕКЛА
УЧЕНИЧЕСКИ ОБЛЕКЛА

Казанлък 6100, 
ул. Маньо Стайнов  4

тел.:  0431 64431
0431 6-37-59 

sales@katex.com
факс: 0431 6-30-54, 

www.katex.com 
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Апретурната обработка позволява тъканите да добиват допълнителни 
свойства -траен блясък, аромат, водо и маслоотбълскване и др.
 Предлагаме:
 • Програма "НЕЗАБАВНИ ДОСТАВКИ" - доставка 24 часа.
 •  Програма "БЪРЗИ ДОСТАВКИ" - доставка 1 месец.

Най-фини камгарни тъкани от 100% австралийска 
мериносова вълна. 
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Компанията усвоява 6 
нови проекта, като два 
от тях са уникални в 
историята на фирмата

2009 г. беше най-успеш-
ната за Стандард Профил 
България от основаването 
на предприятието в Стара 
Загора до днес, казва изпъл-
нителният директор Петър 
Ангелов. Доказателство за 
това е фактът, че единстве-
ният производител у нас 
на каучукови уплътнения 
за автомобилната промиш-
леност успя да увеличи пе-
чалбата си спрямо 2008 г. 
над 30 пъти. 

производтсво
През първото полугодие на 
2009 г. бяхме все още под 
влияние на икономическата 
криза и постигнахме близо 
40% по-ниски обеми на 
производство спрямо 2008 
г., но през  второто полуго-
дие ситуацията в Стандард 
Профил България коренно 
се промени. През този пе-
риод имахме двойно по-
добър резултат на продаж-
бите в сравнение с първото 
полугодие. В крайна сметка 
ръстът ни за продажби през 
2009 г. спрямо предходната 

Стандард Профил увеличи 
печалбата си 30 пъти 

Клубът на работодателя
с нов председател
Клубът на работодателите в 
Стара Загора избра за свой 
председател бизнесмена 
инж. Румен Георгиев. Той 
беше избран с пълно еди-
нодушие от 98-те членове 
на клуба.

Новият председател е уп-
равител на фирма Глобал 
Гео, която основава през  
1999 г. Предмет на дей-
ност на фирмата е геодезия, 
кадастър, фотограметрия, 
вертикално планиране и 
инвестиционно проекти-
ране. Георгиев е и зам.- 
председател на Камарата 
на инженерите по геодезия 
в България и член на УС на 
Асоциацията на геодезиче-
ските фирми.

единство
Целта, която си поставям 
като председател на Клуба 
на работодателя, е преди 
всичко да запазя единството 
на нашата бизнес организа-
ция. Мисля, че имам потен-
циала да я постигна, защото 
силата ми е в експертната 
преценка и способността да 
изслушвам спокойно всич-
ки страни, без да бързам с 
екстремални решения, каз-
ва новият председател.

идея
Членовете на Клуба на ра-
ботодателя се обединиха 

е цели 6 %. Счетоводната 
печалба на фирмата за 2009 
г. е в размер на 1млн. 700 
хил.лв., а това са най-до-
брите ни резултати досега, 
казва Ангелов.

специализация
На месец българското 
предприятие прави  около  
700 000 каучукови уплът-
нения. В началото на 2010 
г. във фирмата работят 307 
души, като през кризисната 

2009 г. са назначени 150 но-
ви работници. Старозагор-
ското предприятие е част 
от международната струк-
тура на Стандард Профил, 
в която два от заводите са в 
Турция, а третият е в Бъл-
гария. Допреди две години 
компанията Стандард Про-
фил е била специализирана 
предимно за вътрешния па-
зар в Турция, като износът е 
съставлявал едва 20-30% от 
общото производство. Сега 

вече износът на предприя-
тията е в размер на 50% от 
произведената продукция.

планове
Идеята е Стандард Профил 
постепенно да се превърне в 
мултинационална компания. 
През 2009 г. собствениците 
са закупили  завод в ЮАР. 
Имат планове да закупят 
заводи и по други точки на 
света. Като основни причи-
ни за постигнатите успехи, 
ръководството на българско-
то предприятие отчита опти-
мизирането на разходите по 
време на трудните месеци на 
икономическа криза, както 
и прехвърлянето на нови  
проекти към България от 
фирмата майка в Турция.

проходи
Днес Стандард Профил 
България усвоява 6 нови 
проекта, като два от тях 
са уникални в историята 
на фирмата. Проектите за 
новия Опел Астра  и GMX  
стартират директно от Бъл-
гария. През 2009 г. прихо-
дите от новите проекти дос-
тигат нивата на приходите 
от старите проекти, което е 
доказателство за правилния 
път на развитие.  

сашка панайотова

▶ петър ангелов, изпълнителен директор на стан-
дард профил българия

около идеята да подпомог-
нат бъдещото изграждане 
в Стара Загора на памет-
ник, посветен на българ-
ския владетел Хан Тервел. 
Мемориалът трябва да бъ-
де съграден до 2017-2018 
г., когато ще се отбележи 
1300-годишнината от от-
блъскване на армията на 
арабския пълководец Мас-
лама от стените на Констан-
тинопол, в което решаваща 
е ролята на Тервел като 
владетел на българите.

▶ основната ми цел е да 
запазя единството на 
клуба на работодателя, 
казва новият предсе-
дател на клуба румен 
георгиев

Хотел ”Енергоремонт” - Раднево разполага с два луксозни апартамента състоящи 
се от спалня, хол и оборудван кухненски бокс, четири спални , тринадесет двойни  
и шест тройни стаи. Всички стаи  имат самостоятелен санитарен възел, кабелна ТV, 
климатик, хладилник и безжичен интернет.  Хотелът разполага с безплатен 
охраняем денонощен паркинг.

ЕНЕРГОРЕМОНТ РАДНЕВО ЕООД 
Раднево, обл. Стара Загора, ул. Тачо Даскалов 12 
тел. 0417/82666, факс 0417/82015. e-mail: :er_radnevo@abv.bg

"Енергоремонт Раднево" ЕООД гр. Раднево извършва 
услуги за разкрояване на листов материал чрез 
газорезна машина  PIERCE RUM 3000GP, с 
компютърно управление Burny 10 LCD. Размерите на 
работната зона са 2500x8000mm. Машината е 

При гостуване за повече от 10 дни  - 5% отстъпка.
Телефон за контакт : 0417/8 22 71, GSM : 0887 807 228

коплектована с четири горелки за газокислородно 
рязане(две от които за наклонено рязане) с дебелина 
до 200 мм и плазмен източник "Hypertherm" USA 
"Power Max" - 200A, което позволява разкрояването 
на неръждаеми и цветни метали с дебелина до 30 мм.

НАЙ-ГОЛЕМИЯТ ПАНА-
ИР В СВЕТА НА ЗАХАР-
НИ ИЗДЕЛИЯ ТАЗИ ГО-
ДИНА БЕШЕ В КЬОЛН, 
ГЕРМАНИЯ, където вър-
ху 110 000 кв.м търговска 
площ над 1400 изложите-
ли показаха своите въз-
можности и достижения в 
бранша. Сред десетината 
български участници беше  
и компанията „Захарни 
заводи”АД. Изложението 
в Кьолн показва основ-
ните насоки и тенденции 
за развитието в бранша и 
в него участват водещи 
производители на захар-
ни изделия, заяви инж. 
Милена Гатева – дирек-
тор на завода за захарни 
изделия. Според офици-
алната информация тази 
година изложението е би-
ло посетено от повече от  
30 000 души – водещи 
специалисти и предста-
вители на търговски ком-
пании.

ЗАХАРНИ БОНБОНИ, 
ЖЕЛЕ БОНБОНИ, ВАФ-
ЛИ, ЛОКУМ И ХАЛВИ са 
били основните продукти, 
върху които е акцентирала 
компанията. Под наслов 
„Свежест от природата” 
фирмата е представила 
марката „МЕНТИНА” – 
захарни бонбони, в чийто 
състав има полезни бил-
кови масла, както и на 
желе бонбони от марката 
„Top jelly”, в чийто със-

„Захарни заводи”АД - на 
световното изложение в Кьолн

тав се съдържа особено 
полезният за сърдечната 
дейност пектин. Голям 
интерес към представе-
ните продукти е проявен 
от търговски фирми в Си-
рия, Йордания, Палести-
на, Иран, Тайван, Кения, 
Южна Африка и др. 

Удовлетворени сме от 
нашето първо участие в 
това престижно световно 
изложение, отбеляза инж. 
Гатева. Това изложение 
затвърди нарастващия ин-
терес и тенденциите към 
продукти с натурални су-
ровини. Осъществихме по-
лезни търговски контакти 
и получихме множество 
запитвания за експорт на 
наши продукти. 

В търсене на допъл-
нителни възможности в 
началото на февруари 

представители на търгов-
ския екип на компанията 
посетиха московското из-
ложение за хранително-
вкусови изделия – ПРО-
ДЕКСПО 2010. Въпре-
ки високите митнически 
ставки от няколко години 
компанията присъства на 
руския пазар, налагайки 
успешно български локум.  
Посещението ни в Русия 
има за цел да търси нови 
възможности и пазарни 
ниши за нашите продукти, 
каза още инж. Гатева.

Въпреки продължава-
щата световна криза от 
началото на 2010 г. за-
вода за производство на 
захарни изделия на ком-
панията „Захарни заводи” 
отбелязва нарастващ ръст 
на продажбите на захарни 
изделия. 
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